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Sjømatbedriftene, er en landsdekkende nasjonal og politisk uavhengig arbeidsgiver- 
og næringsorganisasjon for fiskeri- og havbruksnæringen. Vi representerer alle ledd i næringen 

– fra produksjon til salg. Vårt formål er å utvikle sjømatnæringen på en miljømessig, sosialt 
og økonomisk bærekraftig måte.

Alle bedrifter som produserer eller omsetter fisk og sjømat kan bli medlemmer i 
Sjømatbedriftene. Sjømatbedriftene har i dag medlemsbedrifter innen områdene eksportører, 
grossister, foredlingsbedrifter, fiskemottak, slakterier, detaljister og oppdrettere. Vi ivaretar 

medlemsbedriftenes felles interesser av næringspolitisk, økonomisk og faglig art. 
Fagbladet Norsk Sjømat er en del av dette arbeidet.

Sjømatbedriftene har et styre av tillitsvalgte og egne fagutvalg.
Administrasjonen sitter i Trondheim.

Det er en ting som er helt sikkert og det er at det i fiskeri- og havbruks- 
næringen aldri slutter å dukke opp saker store og små, men med det til 
felles at de er krevende for næringslivet i denne sektoren.

Forrige uke fikk vi beskjed om at trafikklyset nå var lansert, og igjen så 
ligger altså produksjonsområde 3 og 4 i rødt og produksjonsområde 7 
blir fortsatt liggende med gult lys. Denne «fargeleggingen» blir gjort til 
tross for at det i to av disse områdene er en bedret situasjon hva angår 
påvirkning på vill laksefisk. Det burde da være mulig for departementet, 
slik jeg ser det, å gi oppdretterne i disse områdene mulighet for en 

annen farge enn å velge rødt.

Det blir hevdet med rette fra ledene politikere og fagmiljø at det er oppdrettsselskapene selv som 

må ta ansvar for sin situasjon, og bidra til at de ikke påvirker miljøet på en slik måte at man kom-

mer ut med et rødt eller gult trafikklys. Det er ingen som er uenig med det resonnementet, men 
jeg vil påpeke særlig ovenfor NFD at det er utopisk å tro på at dette skal komme i stand uten at 
også det offentlige er med å bidra til en slik endring. Den endringen kunne departementet lansert 
umiddelbart og heter miljøfleksordnig for havbruket. Det er faglig brei enighet om at dette vil 
være et viktig og riktig tiltak nå, og at det haster. Vi kan med andre ord ikke vente på at NFD skal 
utarbeide en havbruksmelding hvor dette skal omhandles, og siden etter kanskje noen år rulles ut 
i næringen. På Vestlandet har vi et ordtak som jeg mener kan brukes i denne sammenheng, «Det 
hjelper ikkje å la graset gro, når kua ligg dau nedi bakken».

Nå må NFD for en gangs skyld lytte til næringen og vise handlekraft. Det er snart nytt valg til 
Stortinget og med den kursen man styrer på nå, og med den «uvillighet» til å komme næringen 
i møte så er det absolutt ingenting som tyder på at man vil få fornyet tillit. Vi er ikke tjent med i 
dette landet at vi har myndigheter som drar beina etter seg i en tid da det er behov for handling 

og ledelse.  

Utfordringer i kø
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Norstat har utført en undersøkelse på oppdrag for 
NRK. Funnene ble publisert like før påske, og viser at: 

• 37 prosent har bli� mer negative til oppdre�slaks 
• 61 prosent mente oppdre�slaks er uetisk
• 47 prosent var usikre på hvor sunt det er å spise 
 oppdre�slaks 

Blant de som har bli� mer negative �nner vi alders-
gruppen 60-79 år. Det er ikke like dyster lesning blant 
de yngre, men her var heller ikke utgangspunktet det 
aller beste.  

Ifølge Fiskehelserapporten for 2023 døde 62,8 mil-
lioner laks i sjøfasen (16,7%). Som om ikke det var 
nok, kunne Ma�ilsynet meddele om at de gjennom 
vinteren har mo�a� stadige meldinger om at ubearbei-
det produksjons�sk eksporteres ulovlig ut av Norge. 

I 2019 utførte Sjømatrådet en større omdømme- 
måling. Hovedkonklusjonene fra denne under- 
søkelsen viste en nedgang i folks oppfatning av hvor 
åpen og ærlig næringen fremstår. Den gang var det 
de yngste som var mest negativ, mens aldersgruppen 
over 60 år var dem som hadde størst tillit til opp- 
dre�snæringen. De�e bildet har nå snudd. 

For å bruke fotballtermonologien så opplever vi at 
stadig flere av medlemmene i supporterklubben har 
pakket ned klubbskjerfet, forla� stadion, og tilbake 
står FC Norsk Sjømat på en stadion med tomme 
tribuner. De�e må vi ta på det største alvor. For det 
første må vi bygge tillit hos de over 60. Videre har vi 

en stor jobb foran oss med å få de yngre aldersgrup-
pene til å hegne om laget. 

De aller �este av havbruksselskapene er små og mel-
lomstore familieeide selskap spredd langs Norges 
kyst. De første generasjonene besto av gründere som 
hadde samfunnsbygging som en av de store driv- 
kre�ene. Det var ingen som forventet at man fra gris-
grendte strøk skulle kunne bygge opp det som mange 
år senere er bli� en av Norges viktigste næringer. 
Takket være et enormt pågangsmot og stor evne til 
problemløsning, er det i dag mange stolte ska�ebe-
talere i ellers ukjente bygder – og som nasjon har vi 
bli� en ne�oeksportør av mat. 

Selv har jeg utviklet et sterkt og ektefølt kjærlighets-
forhold til sjømatnæringen. Jeg føler meg privilegert 
som får muligheten til å jobbe sammen med utrolig 
mange dyktige folk og bedri�er. Det er de�e som 
gjør at jeg hver eneste dag kjenner lysten til å kjempe 
for at næringen skal kunne ta ut si� fulle potensiale, 
at vi skal produsere mer mat fra havet og skape større 
lønnsomhet i hele næringen. Med de�e sagt, må jeg 
være ærlig nok å si at det ikke alltid har vært like lyst-
betont med stadig nye medieoppslag om at den ene 
eller andre har avslørt at det er tusenvis av døde, eller 
døende �sk, på bunnen av en merd. Selv om årsaken 
til de�e er mange og sammensa�e, må vi som næring 
våge å si at de�e er uakseptabelt, og at vi ikke vil være 
bekjent av slike hendelser. Det at enkelte aktører har 
valgt å eksportere produksjons�sk ulovlig ut av lan-
det, holder simpelthen ikke mål. Det bidrar kun til å 
ødelegge omdømmet og merkevaren norsk laks. 

“Takket være 
et enormt 
pågangsmot 
og stor evne til 
problemløsning , 
er det i dag 
mange stolte 
ska�ebetalere 
i ellers ukjente 
bygder – 
og som nasjon 
har vi bli� en 
ne�oeksportør 
av mat.”
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Vi avgjør selv
VÅR EGEN FREMTID 

Etter en rekke negative hendelser og omtale av oppdrettsnæringen det siste halve året, 

viser at 37 prosent av det norske folk har blitt mer negative til oppdrettslaks.

TEKST: ROBERT ERIKSSON, ADMINISTRERENDE DIREKTØR I SJØMATBEDRIFTENE



“Hva skal være 
vårt mål for 
vekst i oppdre�s-
næringen, 
hvilken ambisjon 
har vi for å øke 
eksportverdien, 
hvilke målkrav 
skal vi se�e for 
økt bearbeiding 
av norsk sjømat 
i Norge?” 

Det er liten tvil om at samfunnsansvaret har vokst 
i takt med næringen. Som næring må vi ha en klar 
policy: Vi skal ikke bare innfri samfunnets forvent-
ninger, men helst overgå dem. Dårlig �skevelferd 
og høy dødelighet i merdene rokker dypt ved yrkes- 
stoltheten til alle i næringen. Men det gjør noe også 
med tilliten til oss, og det er det vi har så smertelig få� 
erfare den siste tiden.  

Min klare ambisjon innen 2030 er at norsk sjømat-
næring skal bli se� på som:  

• Landets viktigste og største matvareprodusent av 
 både folk �est, myndigheter og politikere 
• Den viktigste fremtidsnæringen for å trygge 
 landets matberedskap og matsikkerhet 
• Den viktigste fremtidsnæringen for å ska�e 
 landet eksportinntekter
• En av de viktigste aktørene for å sikre norsk, 
 privat eierskap 
• En av de viktigste bidragsyterne for landets 
 fremtidige velferd 
• Den viktigste næringen for å fremme 
 teknologisk utvikling

Ambisjonene skal naturlig nok nås med utgangs- 
punkt i høy verdiskaping og økt lønnsomhet. Mat-
vareproduksjonen skal skje gjennom sikker og 
forsvarlig dri� på biologiens vilkår. Sjømatnæringen 
skal bli se� på som en åpen næring som tar miljøut-
fordringene på alvor, og som har fremtidsre�ede og 
realistiske løsninger på de utfordringer som må�e 
oppstå i næringen. 

Kort sagt: Jeg ønsker at folk �est i større grad skal 
gå rundt og tenke: «Norge trenger sjømatnærin-
gen. Den er landets viktigste og største matvarepro-
dusent. Sjømat sikrer trygg og god mat, �skevelferd, 
bærekra�, selvforsyning, beredskap, aktivitet og verdi- 
skaping i hele landet». 

Jeg er mer motivert enn noen gang til å ta fa� på ut-
fordringene. Vi skal snu tvert rundt, og komme til-
bake sterkere enn noen gang! Vi skal få folk �est på 
vårt lag. Men veien dit krever at næringen de�nerer 
en klar ambisjon om hvor vi ønsker å være – både på 

kort og lang sikt. Videre handler det om å se�e klare 
og tydelige mål for næringen. Eksempelvis handler 
de�e om hvor mye vi skal redusere dødeligheten i 
havbruksnæringen, hvor mye vi skal øke andelen nor-
ske råvarer i fôr til oppdre�s�sk, og at råvarene skal 
være fra bærekra�ige kilder. Det handler om hvilke 
målkrav vi har til oss selv når det gjelder å redusere 
andelen produksjons�sk. Hva skal være vårt mål for 
vekst i oppdre�snæringen, hvilken ambisjon har vi 
for å øke eksportverdien, hvilke målkrav skal vi se�e 
for økt bearbeiding av norsk sjømat i Norge? De�e er 
bare noen av de målkravene jeg mener vi må de�nere. 
På den måten er det næringen selv, og ikke politik-
ere, myndigheter, eller ulike grupper i folket, som har 
de�nisjonsmakten og fastse�e hva «gullstandarden» 
skal være for den norske sjømatnæringen frem mot 
2030. Tilbake til fotballtermologien: Vi skal ikke 
bare få tilbake supporterne som forlot oss, men også 
få nye, vi skal igjen fylle tribunen, og sørge for at vi 
spiller de avgjørende kampene på hjemmebane! 

Det er vi selv som avgjør vår egen fremtid – Sjømat-
bedri�ene har allerede startet arbeidet med å de�nere 
både næringens mål og ambisjoner. Disse skal hver-
ken jeg eller administrasjonen bestemme alene, men 
gjøres i te� samarbeid med våre medlemsbedri�er 
det er de som har det siste ord, og som bestemmer. 

India-avtalen 
Selv om det har vært mange mørke skyer, har det 
også vært noen lysglimt. Den nye frihandelsavtalen 
med India er i så henseende ne�opp et slikt lysglimt. 
Her er det god grunn til å gi ros til regjeringen og 
alle de som har bidratt for å få dette i havn. Dette 
er en historisk milepæl for norsk sjømatindustri, og 
avtalen vil etter Sjømatbedri�enes mening gi norske 
eksportører en betydelig konkurransefordel. Avtalen 
innebærer at man i løpet av fem år, gradvis, skal redus-
ere dagens tollnivå på 33 prosent til nulltoll. De�e be-
tyr i praksis at produkter som makrell, sild, og omar-
beidede varer som �let av laks og ørret innen fem år, 
vil oppnå en helt annen konkurransekra� inn mot et 
av verdens største og mest e�ertraktede markeder.  
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Robert Eriksson,
adm. direktør i
Sjømatbedri�ene
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Norge er en stor produsent og eksportør av både 
oppdre�slaks og villfanget torsk og sjømatnærin-
gen skaper store verdier for både lokalsamfunn og 
nasjonen. Det se�es stadig nye eksportrekorder i 
sjømateksporten som bidrar til store eksportinntek-
ter til Norge, men som også innebærer et betydelig 
transportarbeid med eksporten. I de�e arbeidet 
fokuseres det på torsk som skal transporteres til 
det Europeiske markedet. Selv om det har kommet 
kvote reduksjoner for 2024, kan produksjonen og 
eksporten øke framover enten ved økt volum av opp-
dre�storsk, eller ved at det kan bli tildelt økte kvoter 
i fremtiden. En produksjonsøkning vil medføre en 
økning i transportarbeidet, som normalt gjøres med 
fossildrevet lastebiltransport. 

De lastebiltypene som brukes er primært semitrailere 
eller vogntog. For begge typer kjøretøy fraktes �sken 
i kjølecontainere. Vi vil here�er o�e omtale begge bil- 
typer som trailere og selve transporten som trailer- 
transport. For begge typer kjøretøy fraktes �sken i 
kjølecontainere. Et foreslå�, kommende forbud mot 
dieseldrevne lastebiler i EU gjør at det relativt raskt 
bør etableres gode løsninger som gir betydelig mer 
miljøvennlig transport enn i dag hvis stra�egebyrer 
skal unngås.

En utfordring blir å �nne gode løsninger som gjør at 
transportene kan utføres betydelig mer miljøvenn-
lig enn i dag samtidig som transportløsningene kan 
være med på både å oppre�holde og styrk næringens 
lønnsomhet. Det er imidlertid �ere utfordringer knyt- 
tet til dagens transportløsninger ved eksport av fersk 
�sk. Utfordringene varierer ut fra egenskaper ved 
produktet og hvilke markeder man skal eksportere 
til. Flere studier har vært gjennomført med fokus på 
å redusere avstandsbarrierene for leveranser av fersk 
laks og ørret til de viktigste markedene i Europa. 

I denne sammenhengen er det fersk, kjølt �sk som er 
i fokus e�ersom det hovedsakelig er ferske �skepro-

dukter som fraktes med trailer til EU-markedet. Det 
som kjennetegner mange av de store fersk�skmar- 
kedene som kjøper norsk fersk torsk er at de først og 
fremst er viktige handelsnav og/eller foredlingsnav 
til det øvrige EU-markedet. Unntakene her er Por-
tugal, Spania og Sverige som stort se� er slu�bruker 
av fersk�sken i si� eget hjemmemarked. Fersk�sk-
transporten fra Norge til Kontinentet skjer i dag 
hovedsakelig ved bruk av trailere. Særlig gjelder de�e 
hvit�sk-eksporten.  

I 2022 ble det eksportert ca. 886 000 tonn fersk laks 
og ferske lakseprodukter og ca. 54 200 tonn fersk 
torsk og ferske torskeprodukter til EU-markedet, 
inkludert Storbritannia. Torske eksporten utgjorde 
derfor under 6 prosent av den samlede eksporten av 
fersk laks og torsk til EU-markedet i 2022. Ikke desto 
mindre møtes også torsknæringen i økende grad med 
krav om mer miljøvennlig transport fra kunder i EU.
 
På kort sikt kan �sketransporten utføres mer miljø- 
vennlig gjennom økt bruk av intermodale transporter 
– trailer i kombinasjon med tog. På lengre sikt kan 
løsningen være superkjøling eller moderne prosess- 
og fryseteknologi, og transportmidler som beny�er 
elektrisitet eller hydrogen som energibærer. På lengre 
sikt vil kanskje en utbedring av togne�et være en al-
ternativ eller løsning.

Bærekraft, Fisketransport og 
Miljøbelastning
Norge har gjennom internasjonale avtaler forpliktet 
seg til å redusere egne utslipp av klimagasser som 
blant annet kommer fra transportsektoren. Som en 
stor produsent og eksportør av både oppdre�slaks 
og villfanget torsk genererer �sketransportene et be-
tydelig transportarbeid. Opp mot 100% av den ferske 
av den ferske hvit�sken som skal til EU transporteres 
i dag med trailer fra Norge til EU-markedene.

EU har i lang tid arbeidet med å redusere særlig den 

“Norge har 
gjennom 
internasjonale 
avtaler forpliktet 
seg til å redusere 
egne utslipp av 
klimagasser 
som blant 
annet kommer 
�a transport-
sektoren.” 
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Behov for mer 
MILJØVENNLIG TRANSPORT

av fersk torsk til europeiske markeder
TEKST: FRODE NILSSEN, GISLE SOLVOLL OG TERJE MATHISEN

FORFATTERNE ER PROFESSORER VED HANDELSHØGSKOLEN, NORD UNIVERSITET I BODØ



delen av transporten som er drevet av fossil energi – i 
hovedsak bensin og diesel. Tungtransporten utgjør 
kun ca. 2 prosent av tra�kken i EU, men samtidig står 
den for ca. 23 prosent av CO

2
-utslippene i veitrans-

porten. De�e er noe av drivkra�en bak EUs krav om 
mer miljøvennlig transport av gods i nær fremtid. 
Mål for reduksjonen ble vedta� av EU-parlamen-
tet 20. juni 2019 som blant annet innebærer en ny 
strengere standard for CO

2
-utslipp fra såkalte «heavy 

duty» kjøretøy gjeldende fra 2030. Det er blant annet 
foreslå� en nokså høy avgi� på dieseldrevet transport.  

Foreløpig er det ingen formelle begrensninger på 
dieseldrevne trailere («Heavy Duty Vehicles») 
i EU, men det er fra EUs side antydet at de�e vil 
kunne komme på plass allerede i 2025. Det er altså 
enda ikke etablert stra�egebyrer fra EU på transport 
med «Heavy Duty Vehicles» for transport av �sk fra 
Norge til EU-markedet.

Det er ingen tvil om at det kommer krav om en-
dringer i transportregimet. Spørsmålet er når og 
hvordan de nye kravene vil komme – blant annet 
med avgi�er på dieseldrevne transporter osv. Det 
kanskje mest interessante spørsmålet her er hvordan 

norsk torskenæring ser for seg at de selv kan møte det 
som kommer. Enten å vente til det smeller eller å ta 
en proaktiv rolle og en lederrolle sammen med sen-
trale markedsaktører i EU med verdikjedeinnovasjon 
som en av kjerneelementene.

Viktige markeder og transportløsninger
I 2022 som i 2023 var Norge verdens største eks-
portør av ferske torskeprodukter foran Kina, Equador 
og Russland. De største importlandene av fersk torsk 
er Danmark, Nederland, Polen og Spania. Av disse 
er Danmark det klart største enkeltmarkedet med 
ca. 63 prosent av den totale norske eksporten, men 
mesteparten av �sken går videre herfra til andre Euro- 
peiske land enten direkte eller i le� foredlet form.

Historisk se� er det bå�ransport som har vært abso-
lu� viktigst for �skerinæringen. De�e skyldes at �sken 
«i gamle dager» ble konservert (tørket eller saltet) 
og sjøbaserte transportløsninger av lagringsstabile 
�skeprodukter som tørr�sk, salt�sk og klipp�sk var 
det vanlige. De�e gjaldt også når fryst �sk ble vanlig. 
I nyere tid har ferske torskeprodukter få� en viktigere 
plass i næringens produktportefølje, der laksenærin-
gen har spilt en sentral rolle for utviklingen av et 

“Det kanskje 
mest interessante 
spørsmålet her er 
hvordan norsk 
torskenæring ser 
for seg at de selv 
kan møte det som 
kommer.” 
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distribusjonsne� for ferske �skeprodukter til Konti-
nentet i form av trailertransport (alene) eller i kombi-
nasjon med jernbanetransport.

Det aller meste av torskelandingene og foredlingen 
skjer i områder av Norge der jernbane ikke er til-
gjengelig. Ved togtransport fra Nord-Norge må ent-
en Ofotbanen eller Nordlandsbanen beny�es. Begge 
alternativene krever omlasting på terminalene.

Omlasting medfører risiko kny�et til forsinkelser og 
økt temperatur i containeren som begge gir kvalitets-
forringelse av ulike grunner. Bruk av trailertransport 
direkte til markedet gir en betydelig �eksibilitet som 
er viktig fordi torske�sket er sesongbasert fra desem-
ber til april. For den fangsten som skal selges fersk 
er det svært viktig å få pakket, iset og sendt �sken av 
gårde raskest mulig. Da er det vanskelig å planlegge 
produksjon og eksport/salg i henhold til togtider 
og ledig kapasitet på ulike togavganger. Jernbanens 
manglende �eksibilitet er en viktig grunn til at en del 
næringsaktører som eksporterer fersk �sk velger bort 
togtransport. 

Transport- og markedskrav
Ved transport av ferskvarer generelt, og fersk �sk spe-
sielt, er de viktigste kravene til selve transporten knyt-
tet til kvalitet, transpor�id og leveringspålitelighet. 
I tillegg vil transportkostnadene ha betydning, og for 
stadig �ere kunder er det viktig at transporten utføres 
på en miljøvennlig måte. Valg av transportløsning blir 
da en avveining mellom hvordan de ulike løsningene 
oppfyller disse kravene. En annen viktig vurdering er 
kostnadene transportløsningen medfører og kvali- 
teten på �sken når den kommer til kunden i marke-
det. Transportvalget for fersk torsk i dag bestemmes 
primært av to forhold: 

• Tilgang til stabile transportløsninger som tilfreds-
 stiller krav til �eksibilitet og minimalisering av 
 transpor�id og omlastinger og med god, stabil 
 temperaturkontroll.

• E�erspørselsforhold i handelsleddet, forbruker- 
 vaner og -preferanser.

Ulike scenarioer
I diskusjonen om mulige utviklingsbaner fremover kan 
det være ny�ig å kny�e diskusjonen til de to dimen- 
sjonene transpor�eknologi og produksjonsteknologi. 
Med transpor�eknologi tenker vi på hvordan geo-
gra�/lokalisering av landbaserte produksjonsanlegg 
og tilgangen til vei-, jernbane- og sjøtransport har 
styrt valg av transpor�eknologi. Markedskrav har 
selvsagt også vært en sterkt medvirkende faktor til 
det avgjørende valget. Med produksjonsteknologi 
siktes det til hvordan �sken blir behandlet og pros-
essert frem til salg og u�ransport. De�e er delvis en 
kombinasjon av eksisterende produksjonslinjer og 
tradisjon på den ene siden og delvis utviklingsarbeid 
med nye markedsmuligheter og produkter på den 
andre siden. Dagens teknologibruk i kombinasjon 
med dagens og ikke minst fremtidens markedskrav 
og genskapene til de ulike produktene gir langt på vei 
svaret på situasjonen vi ser i dag. 

De �re ulike strategiske feltene/scenariene kny�es 
altså opp mot to sentrale utviklingstrekk:

• Hva vil skje med transpor�eknologien for eksport 
 av torsk til EU?

• Vil det komme endringer i foredlingen av 
 produktene før eksport?

“Det aller meste 
av torske-
landingene og 
foredlingen 
skjer i områder 
av Norge der 
jernbane ikke er 
tilgjengelig.” 

“Omlasting 
medfører risiko 
kny�et til 
forsinkelser og 
økt temperatur i 
containeren som 
begge gir 
kvalitets- 
forringelse av 
ulike grunner.” 
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“Bå�ransport 
vil også kunne 
representere et 
aktuelt alternativ 
�a Nord-Norge 
�em til egnede 
havner i EU.”

Disse to scenario-dimensjonene vil gi retning for og 
peke på mulige utviklingsbaner både hver for seg og 
samlet slik det er illustrert i �gur 4-1. I det følgende 
vil hovedretningene for utviklingen bli drø�et med 
utgangspunkt i dagen situasjon (scenario 1). De to 
hovedtrekkene er at dersom produktformen hold-
es stabil (fersk kjølt torsk) vil endingene skje langs 
transportaksen. Den viktigste realistiske endringen 
er at transporten vil skje med trailer og tog, men at 
energibærer endres fra diesel til elektrisitet eller 
hydrogen (scenario 2). Det andre alternativet er at 
det gjøres endringer med produktet som øker hold-
barheten og endrer produktegenskapene (scenario 
3). Det tredje alternativet (scenario 4) er en kombi- 
nasjon av retningene (2) og (3) som kombinerer 
både utvikling og anvendelse av transpor�eknologi 
og produk�eknologi.
 
For å møte nye fremtidige krav til mer miljøvennlig 
transport ser vi for oss �re ulike alternative scenarier 
eller strategiske valg. Disse fire utviklingsbanene 
illustreres i �gur 1.

Status quo. De�e vil være et scenario der det skjer 
marginale endringer både i måten den ferske �sken 
fraktes til markedene på og i selve produktet som 
innebærer at miljøavtrykket per tonn transportert 
blir omtrent uendret i forhold til i dag. Det er stor 
sannsynlighet for at et slikt scenario være en kortsik-
tig situasjon (maksimalt 3-5 år).

Logistikkinnovasjon. Her vil det, som i scenario 1, 
skje svært små endringer i selve produktet, mens det 
skjer en betydelig utvikling til en mer miljøvennlig 
transpor�eknologi. De�e kan være trailere med lav- 
og nullutslippsløsninger, eksempelvis batterielek-
triske eller hydrogendrevne kjøretøy eller kjøretøy 
med hydrogen som energikilde. Miljøavtrykket per 
tonn fraktet går betydelig ned.

Produktinnovasjon. I de�e scenariet skjer det kun 
marginale endringer i selve transport-teknologien, 
mens produktutviklingen skyter fart. De�e kan skje 
gjennom eksempelvis implementering av superkjøle- 
teknologi, ny bruk av fryseteknologi og markeds-
bearbeiding slik at fryste produkter kvalitetsmessig 
sidestilles med ferske kjølte produkter slik vi ser det 
i dag. I en slik situasjon vil miljøavtrykket per tonn 
transportert gå noe ned. Bå�ransport vil da kunne bli 
et foretrukket alternativ i forhold til landtransport.

Verdikjedeinnovasjon. De�e strategiske scenariet 
forutse�es en betydelig teknologisk utvikling både 
med hensyn til måten transporten utføres på og egen-

skapene til selve produktet. Et eksempel kan være 
superkjølt fersk torsk eller (pre rigor) fryste torskepro-
dukter som transporteres til kunder på Kontinentet 
med elektriske/hydrogendrevne trailere, enten direkte 
eller via togterminalen i Narvik eller på Bodø/Fauske. 
Her fraktes �sken sørover og trekkes av elektriske loko-
motiv som får sin energi fra vannkra� eller en annen 
nullutslippskilde. Bå�ransport vil også kunne repre-
sentere et aktuelt alternativ fra Nord-Norge frem til 
egnede havner i EU. Et slikt fremtidsbilde vil gi en be-
tydelig reduksjon i miljøavtrykket per tonn transport-
ert. Et eventuelt innslag av de�e scenariet vil ventelig 
være det som ligger lengst frem i tid.

Hvordan kan fisketransportene gjøres 
mer miljøvennlige?
Fisketransportene kan utføres mer miljøvennlig 
gjennom:

• Endringer i selve produktet og produksjonspros-
essen slik at det er mulig å sende �sken med mer 
miljøvennlige transportmidler (tog eller båt) for 
eksempel gjennom bruk av superkjøling eller mod-
erne prosess- og fryseteknologi.

• Utvikling av transportmidlene både med hensyn 
til størrelse, energibærer (diesel kontra elektrisitet/ 
hydrogen), endringer i selve transportopplegget 
(økt kapasitetsutny�else, eller mer bruk av inter-
modale transporter – bil i kombinasjon med båt 
eller tog).

Det vil være mange aktører involvert i arbeidet med 
å gjøre �sketransportene mer miljøvennlige. En �ske- 
transport fra mo�ak til markedet, er en verdikjede med 
ulike aktører som har ansvar for sin del av transport- 
og logistikkjeden og regionale og nasjonale myn-
digheter som har ansvar for energiforsyning, ladein-
frastrukturen, transportinfrastrukturen og næringens 

Produktutvikling
U

tv
ik

li
n

g
 i 

tr
a

n
sp

o
rt

te
k

n
o

lo
g

i

Høy

Høy

Lav

Lav

Logistikkinnovasjon

Produktinnovasjon

Verdikjedeinnovasjon

Status quo 

1 3

42

Figur 1: Markedsscenarier 
for eksport av fersk torsk.
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øvrige rammebetingelser. I tillegg er produsenter av 
transportmidler, motorer, ba�eri, ladeløsninger, hydro- 
genteknologi, kjøle- og fryseteknikk, emballasje med 
mer svært sentrale.

I Norge vil et viktig miljømessig tiltak på kort 
sikt være utbygging av ladeinfrastruktur for tunge 
kjøretøy slik at elektriske trailere kan beny�es på en 
e�ektiv måte. Ellers vil økt bruk av intermodale trans-
portkjeder trailer – tog – trailer gi et positivt bidrag.

Alle tiltak som potensielt kan redusere trans-
portkostnadene og øke inntektene er positive for 
sjømatnæringen. Når vi ser langt fram i tid er de 
næringsøkonomiske konsekvensene av etablerin-
gen av nye transportløsninger på sjøen, økt kapasitet 
på jernbanen og bruk av kjøretøy som ikke slipper 
ut klimagasser svært usikre. Siden det forventes 
at sjømatnæringen reduserer si� miljøavtrykk, og 
fordi de�e e�er hvert blir svært synlig gjennom en 
pålagt bærekra�srapportering, vil tiltak som gjør at 
�sketransportene kan gjennomføres med minimale 
utslipp av klimagasser også gi et positivt bidrag på 
sjømatnæringens bunnlinje.

Avsluttende bemerkninger
Det er altså EU som foreslår en forordning som kan 
gjøre det svært kostbart å fortse�e transporten med 
fossildrevne trailere. I tillegg foreslås det også en be-
tydelig incentivordning som skal gjøres tilgjengelig 
for produsentene av motorer til tungtransporten. To 
alternative energibærere som fremstår som de mest 

aktuelle er elektrisitet på den ene siden og hydrogen-
teknologi på den andre siden. 

Når man ser på hvem som driver, og tar ansvar for den 
fysiske distribusjonen av �sk fra Norge til EU, ser vi at 
det i all hovedsak er europeiske bedri�er – utenfor 
Norge som står for transporten. På samme måte er 
det også EU som må stå for etablering og vedlikehold 
av ladestasjoner for påfyll av strøm til batteri eller 
påfyll av hydrogen, samt nødvendige utbygginger 
på jernbanene�et i EU. Utfasingen av diesel som en-
ergibærer vil slik se� i all hovedsak være noe som er 
utenfor direkte kontroll for norske aktører. Like fullt 
vil alternativene som er skissert i de �re strategiske 
vinduene representere strategiske valgalternativer for 
den norske torskenæringen som arbeider med eks-
port av fersk �sk. Scenario 1 (status quo) er i det alt 
overveiende en kortsiktig løsning med videreføring 
av dagens transportregime. Slik se� kan det fungere 
som et «pusterom» for sjømatnæringen i Norge før 
de nye kravene fra EU slår inn for fullt.

Artikkelen er basert på Rapporten: Miljøvennlig 
transport av fersk torsk til europeiske markeder som 
er utarbeidet i samarbeid med torskeklyngen Cod 
Cluster. 

Referanse
Nilssen, F., Solvoll, G. og Mathisen, T. A. (2023). Miljøvennlig 

transport av fersk torsk til europeiske markeder. FOU-rapport 

nr. 100, Nord universitet, Bodø.

“Alle tiltak som 
potensielt kan 
redusere trans-
portkostnadene 
og øke inntektene 
er positive for 
sjømatnæringen.”
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– Vi har opplevd stor interesse rundt årets sjømat-
festival fra sjømatprodusenter og restaurantbransjen. 
Festivalen er en mønstring og feiring av norsk sjø-
mat, og skal bidra til økt kunnskap og begeistring 
for våre viktigste råvarer. 

Det sier Kristian Digre, daglig leder for Sti�elsen 
Nor-Fishing som er arrangør av Norway Seafood 
Festival. 

Øke sjømatkonsumet
Konsumet av sjømat har gå� ned de siste årene, og 
spesielt blant barn og unge har det vært synkende. 
Norway Seafood Festival ønsker å bidra til å snu 
denne trenden. 

– Vi vet at fremtidens matfat ligger i havet, og at 
det er råvarer fra havet som skal forsyne fremtidens 
generasjoner med proteiner. Vi tror at det å skape 

Andre utgave av Norway Seafood Festival gikk av stabelen 15.–21. mars i Trondheim. 

Festivalen ble sparket i gang med stort sjømatmarked og Barnas Sjømatfestival 

med hele 4000 besøkende på to dager.

TEKST: LILL EVA J. BRÅTHEN, MARKEDSKOORDINATOR I STIFTELSEN NOR-FISHING. FOTO: NORWAY SEAFOOD FESTIVAL

 Publikumssuksess for 
NORWAY SEAFOOD FESTIVAL

Andre utgave av Norway Seafood Festival gikk av stabelen 15.–21. mars i Trondheim. Hele 4000 besøkende tok turen til sjømatmarkedet 
for å oppleve show cooking, tallrike smaksprøver og Barnas Sjømatfestival.  

NORSK SJØMAT 2-202412

“Vi vet at 
�emtidens 
matfat ligger 
i havet.”



begeistring for sjømaten og dele kunnskap om 
råvarene er helt vesentlig for å øke sjømatkonsumet, 
mener Digre.

Barnas sjømatfestival
Norway Seafood Festival re�er seg mot hele familien 
og arrangerer sin egen festival for barn og unge. På 
sjømatmarkedet er et eget område dedikert for de 
yngste. Barnas Sjømatfestival skal være lek og læring 
om havet og sjømat hånd i hånd, og �ere store ak-
tører bidro med aktiviteter og underholdning gjen-
nom hele festivalhelgen.

– Dagligvarekjeden Meny arrangerte kunnskaps- 
leken «Fiskeknappen», Vitensenteret kom med lev-
ende sjødyr og opplevelsessenteret SeeSalmon stilte 
med konkurranser. Barna kunne lage sushi sammen 
med Unge Kokker som i en årrekke har drevet med 
kunnskapsformidling om kosthold. Vi har ha� et 
verdifullt og godt samarbeid med kunnskapsrike og 
engasjerte aktører, forteller Digre. 

De kjente kokebokforfa�erne og sosiale medier- 
pro�lene Ellen Aabol og Karen Elene �orsen tok 
også turen til sjømatmarkedet for å dele sine favori�- 
sjømatoppskri�er og tre�e sine mange tilhengere.

– Aabol og �orsen har �ere hundre tusen følgere i 
sine kanaler, og engasjerte både store og små på fes-
tivalen, sier Digre. 

Smakseventyr og opplevelser 
Sjømatmarkedet er mer enn et tradisjonelt marked. 
Arne Hjeltnes ledet an når det beste fra havets råvarer 
ble tilberedt for åpen scene under festivalens eget 
show cooking-program. Her kunne publikum opp-
leve anerkjente kokker som Christer Rødseth, Ivar 
Moe og �orvald Nørse� lage sine beste sjømatret-
ter. 

På utstillerområdet sto kjente sjømatprodusenter 
klare for å dele ut både smaksprøver og kunnskap. 
Det var lange køer for å smake fristelser av sild, laks, 
kveite og skalldyr. 

Trondheims restauranter var også med på festivalen 
og serverte unike sjømatre�er gjennom hele festival- 
uka. Digre mener Trøndelag og Norge må tørre å ta 
posisjon som sjømatdestinasjon. 

– Norge og trøndelagskysten har et unikt arts-
mangfold og kan skilte med råvarer i verdensklasse. 
De�e er også noe av årsaken til at vi har lagt festiva-
len til mars. Da er sjømaten på si� beste, i tillegg til at 

landet er et eksotisk reisemål for utenlandske turis-
ter som ønsker å oppleve �order og vinterstemning. 

Høytidelig premieutdeling 
Sjømatbedri�ene arrangerte fra 4. – 8. mars det o�-
sielle Norgesmesterskapet i sjømat. Premieutdelingen 
foregikk i år under Norway Seafood Festival sin 
egen festa�en Seafood Street Food lørdag 16. mars.  
I selskap med stor sjømatbu�et ble til sammen 15 
kategorier premiert på Clarion Hotel Trondheim.

– Vi er svært fornøyde med at premieutdelingen 
kunne skje i forbindelse med Norway Seafood Festival. 
Det er en perfekt arena for oss med tanke på å vise 
frem alle de fantastiske sjømatproduktene nærin-
gen kan tilby norske forbrukere, sier direktør Robert 
H. Eriksson i Sjømatbedri�ene.

Norway Seafood Festival arrangeres neste 
gang 28. – 31. mars 2025 i Trondheim.  

Domstein Sjømat var en 
av utstillerne på sjømat-
markedet. På sjømatmark-
edet �kk publikum servert 
smaksprøver og kjøpe med 
produkter hjem.

Barnas Sjømatfestival ble 
arrangert samtidig som 
sjømatmarkedet 
16. – 7. mars. Aktører som 
Meny, Vitensenteret og 
Unge Kokker sørger for et 
underholdende og lærerikt 
program re�et mot barn 
og unge.

NORSK SJØMAT 2-2024 13
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Forurensende utslipp fra oppdrettsanlegg kan inkludere en rekke stoffer og 
materialer som kan ha negative miljømessige konsekvenser hvis de ikke håndteres 

riktig. Forurensende utslipp fra oppdrettsanlegg kan være alt fra organisk materiale, 

ulike næringsstoffer, kjemikalier, spredning av ulike sykdommer, til plastavfall. 

TEKST: TONJE KUMMENEJE VANGEN, SJØMATBEDRIFTENE

NYTT 
FORURENSNINGSREGELVERK 

for havbruk

Fo
to

: ©
 R

ic
h

 C
a

re
y 

| 
sh

u
tt

er
st

o
ck

.c
o

m



NORSK SJØMAT 2-2024 15

For å ivareta miljøet på best mulig måte, reguleres for- 
urensning fra kystnært havbruk nå av et ny� regelverk. 
Forskri�sendringer er gjennomført både i forurens- 
ningsforskri�en, akvakulturdri�sforskri�en, laksetil-
delingsforskri�en, «andre arter»-forskri�en, tidsfrist-
forskri�en og i forskri� om fangstbasert akvakultur. 
Samtlige av endringene trådte i kra� 02.02.2024. 
Endringene ble e�er en høringsprosess med berørte 
næringsaktører utarbeidet i samarbeid mellom 
Fiskeridirektoratet og Miljødirektoratet, og vedta� av 
Nærings- og �skeridepartementet og Klima- og miljø- 
departementet. 

Det nye regelverket innebærer at statsforvalteren 
som hovedregel ikke lenger skal gi individuelle ut-
slippstillatelser. I stedet er det nå innført forskri�s-
festede standardvilkår for forurensning. Alle åpne 
�skeoppdre�sanlegg i sjø skal som hovedregel un-
derlegges de samme standardiserte miljøkravene. 
Bare i helt konkrete tilfeller kan statsforvalteren 
bestemme at oppdre�sanlegg ikke kan dri�es uten 
enkel�illatelse. De�e kan særlig gjelde i de tilfeller 
hvor standardkravene i akvakulturdri�sforskri�en ikke 
anses tilstrekkelige for å ivareta miljøhensynene på 
den aktuelle lokaliteten. 

Eksisterende utslippstillatelser vil falle bort to år e�er 
at de nye reglene trer i kra�. E�er denne overgangs-
perioden vil tillatelsene ersta�es av de forskri�sfest-
ede standardkravene. 

Hensikten med disse endringene er å oppnå et mer 
forutsigbart og likt regelverk for samtlige oppdre�ere. 

Det er i tillegg innført nye minstekrav til miljø- 
dokumentasjon for nye lokalitetssøknader. De�e 
innebærer blant annet krav til gjennomføring av 
miljøundersøkelser og miljøovervåking ved søknad 
og under dri�, samt til rapportering under dri�.  

Målet er at søknadene skal bli bedre opplyst for å ef-
fektivisere søknadsbehandlingen hos myndighetene. 
Det er dessuten en målsetning at søknadskravene 
skal sikre statsforvalterne et bedre beslutningsgrun-
nlag gjennom bedre kartlegging av miljøforholdene 
ved lokalitetene. 

Fortiden jobber direktoratene med å lage en veiled-
ning til det nye forurensningsregelverket.  

“Det nye 
regelverket 
innebærer at 
statsforvalteren 
som hovedregel 
ikke lenger skal 
gi individuelle 
utslipps-
tillatelser.”

NYTT FORURENSNINGSREGELVERK FOR HAVBRUK



Fersk�skordningen innebærer at et gi� kvantum av 
konvensjonelle kystfartøys torskekvote avse�es for 
�ske e�er et gi� tidspunkt på året. I perioden 2013–
2023 har starten variert fra tidlig april til slu�en av 
juni. Fartøy som lander fersk bunn�sk i denne peri-
oden får et kvotetillegg på torsk, som ikke avregnes 
fartøykvoten, men fra avsetningen. Formålet med 
ordningen er å strekke �sket utover året og bidra til 
at det landes mest mulig fersk �sk utenom hoved-
sesongen for torsk. I tillegg skal ordningen sørge for 
at kyst�åten tar sine kvoter av andre arter enn torsk 
(hyse og sei). Målet er å bidra til aktivitet i landindus-
trien også gjennom sommer og høst. 

I 2024 er det sa� av 8832 tonn torsk til ordningen 
som åpnes for �ske fra 1. juli. Det utgjør om lag 5,8 
prosent av gruppekvotene til kyst�åten, som er den 
minste andelen (og kvantum) avsa� fra 2013. 

Angrepsvinkel
Virkemidlet innebærer en omfordeling som har e�ek- 
ter både mellom aktører, regioner og fartøygrupper. 
Utfordringen er å evaluere den totale e�ekten. For 
eksempel i hvor stor grad det ekstra �sket på høsten, 
som genereres av fersk�skordningen, innebærer en 
ekstra belastning på kys�orskbestanden? Og hvordan 
kan denne kostnaden veies opp mot nytten land- 
industrien har av et økt høst�ske?  

I analysen gis en systematisk gjennomgang av hvilke 
sider ved fersk�skordningen som bidrar til ny�e for 
noen eller noe, og ulemper for andre. I rapporten 
trekkes også den institusjonelle bærekra�en av ord-
ningen fram og det vises til e�ektene for �ske�åten, 
�skeindustrien og kystsamfunn.

Kysttorsken
Problematikken rundt den truede kys�orskbe-
standen, var også en del av mandatet. Problem-
stillingen rundt kys�orsk er av en slik art at �ere 
fagdisipliner, utover de næringsøkonomiske, må 
vektlegges for å kunne drø�e den. I rapporten vekt- 
legges relevante sider ved fersk�skordningen, og 
hvordan denne kan tenkes å ha betydning for kyst-
torsk og kys�orskevern. Det trekkes fram at det er en 
åpenbar kon�ikt mellom et strengt kys�orskevern og 
målet om økte leveranser av fersk �sk, deriblant torsk, 
utenfor sesongen. Fiskeridirektøren påpekte denne 
målkon�ikten, i reguleringsmøtet høsten 2022, med 
følgende: «Det er en avveining som må �nne sin 
løsning politisk».

Til fersk�skordningens fordel taler det at �sket på 
ordningen i hovedsak �nner sted i Øst-Finnmark, der 
innblandingen av kys�orsk er mindre enn det man 
�nner langs andre deler av kysten på denne tiden av 
året.  

Ferskfiskordningen har «satt seg»
Rapporten gjennomgår innretningen av fersk�skord-
ningen i dens elleve leveår, sammen med hvem som 
�sker på den, med hvilke redskap, til hvilke tider og 
hva som leveres sammen med torsk. 

Det overordnede spørsmålet er om ordningen fun-
gerer e�er hensikten. Vi har gjennomgå� ulike sider 
ved fersk�skordningen som bidrar til å belyse ny�e 
og kostnader, og e�ekt av ordningen i et bærekra�s-
perspektiv. Vi har blant annet dokumentert hvem og 
hvilke regioner som berøres. Vi konkluderer med at 
ordningen bidrar til å nå hovedformålet; at landin-
dustrien får større råsto�ilgang utenfor sesongen, 

John R. Isaksen, 
Forsker No�ma

Bent Dreyer, 
Forskningssjef No�ma
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Nofima har på oppdrag fra Nærings- og fiskeridepartementet evaluert 
ferskfiskordningen. Mandatet har vært å utføre en kost/nytteanalyse hvor ordningens 
miljømessige, økonomiske og sosial bærekraft skulle analyseres og ses i sammenheng 

med kysttorskreguleringene. I tillegg ble det bedt om vurderinger av spesifikke 
justeringer som kunne gi bedre effekt av ordningen.

TEKST: JOHN R. ISAKSEN OG BENT DREYER, NOFIMA

FERSKFISKORDNINGEN 
– ei evaluering
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for derigjennom å kunne tilre�elegge for helårlige 
arbeidsplasser. Samtidig bidrar  biologi og vandrings- 
mønster til at det i hovedsak er vårt nordligste fylke 
som i størst grad nyter godt av ordningen. 

I perioden med fersk�skordningen har noe større an-
deler av den ferske torsken fra kyst�åten bli� landet 
på høsten. Det har først og fremst sammenheng med 
at oppstart av ordningen de siste årene er sa� til andre 
halvår.  

E�er mer enn ti år er ordningen bli� en sentral del 
av kyst�åtens torskereguleringer. Ordningen har 
med andre ord "sa� seg". Det selv om det i næringen 
fremdeles er ulik oppfatning om både bere�igelse og 
oppstartstidspunkt.

Fire dimensjoner bærekraft
I evalueringen er det utviklet en modell for å vurdere 
e�ekten av o�entlige reguleringer langs �re hoved- 
dimensjoner av bærekra�. 

• Hvordan ordningen påvirker miljømessig bærekra� 
varierer noe, og da hovedsakelig i primærleddet. 
Energiforbruket blir noe større med �ske utenfor 
hovedsesongen, og det er rapportert om uhel- 
dige e�ekter på kvalitet og små�sk. Samtidig vris 
redskapsbruken mot redskap som gir bedre råst-

o�valitet siden �sket utenom sesongen inne-
bærer noe større bruk av line på bekostning av 
garn. Og ordningen bidrar til at kyst�åten i større 
grad tar sine kvoter på andre arter enn torsk.

• Når det gjelder økonomisk bærekra�, konkluderes 
det med at fersk�skordningen har varierende e�ek-
ter for �åten. Et �ske på høsten er mindre e�ektivt, 
men gir også bidrag til dri�en fra andre arter enn 
torsk for de som utny�er ordningen. For foredlings- 
ledd og kystsamfunn anser vi e�ekten å være over-
veiende positiv e�ersom de tilføres større volum 
utenom sesong, med bedre lønnsomhet og slik at 
aktivitet og sysselse�ing oppre�holdes.

• Effekten på sosial bærekraft er positiv ved at rå- 
sto�et, også fra andre arter enn torsk, bidrar til mer 
bearbeiding, økt sysselse�ing og helårlige arbeids- 
plasser i landindustrien. Det blir mindre stillstand 
og permi�eringer i landindustrien, ska�einntekter 
øker og selv om de positive ringvirkningene av 
�skeriene reduseres i «sesongsområdene» så øker 
disse e�ektene i større grad der fangsten landes 
utenom sesong (Finnmark). Vidt tolket er også 
�åtens bidrag til denne bærekra�dimensjonen 
positiv, ved at kyst�åten lander fersk hyse og sei 
(og andre arter) som i større grad bidrar til (nord-)
norsk bearbeiding av ferskt råsto�, enn om det 
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FERSKFISKORDNINGEN

No�mas forskere har 
evaluert fersk�skordningen, 
en ordning som skal bidra 
til å strekke �sket utover 
året slik at det landes mest 
mulig fersk �sk utenom 
hovedsesongen på vinteren. 
Slik bidrar den til aktivitet 
i landindustrien også 
gjennom sommer og høst. 
Foto: Ole Åsheim, No�ma. 

“E�er mer enn ti 
år er ordningen 
bli� en sentral 
del av kyst�åtens 
torske-
reguleringer.”



hadde bli� tilført hav�ske�åten gjennom refor- 
delinger av ubeny�a kvoter, og landet fryst. 

• Rapporten vurderer også ordningens institu- 
sjonelle bærekra�, som en del av den sosiale. Den 
re�er oppmerksomheten mot i hvor stor grad 
virkemidlet har legitimitet hos samfunn og ak-
tører som den er ment å påvirke. Ordningen har 
vært i bruk i ti sammenhengende år, den er åpen 
for alle og bidrar til at kvoter av andre arter �skes 
i de �åtegruppene som har få� dem tildelt. De ad-
ministrative kostnadene ved ordningen er vurdert 
å være lave. Evalueringen konkluderer derfor med 
at ordningen har høy institusjonell bærekra�.

Fersk�skordningen er altså et virkemiddel med 
formål om å styrke �skeindustrien og den sosiale 
bærekra�en. Gjennomgangen vår viser at fersk-
�skordningen bidrar til å nå målene med virkemid-
let. Samtidig påpekes det at den gir negative e�ekter 
for fangstleddet og andre dimensjoner av bærekra�. 
Ordningen bidrar til forutsigbarhet, demper sesong- 
intensiteten og bidrar til at kyst�åten lander mer av 
andre arter enn torsk. I tillegg er den enkel å adminis-
trere. Justeringen av fangstmønsteret bidrar til å dem-
pe sesongintensiteten og gir endring i redskapsbruk 
som kan gi en kvalitetsgevinst. Ulempene kny�er seg 
til �sket av kys�orsk, den regionale omfordelingen av 
fangstmuligheter og råsto�ilførsel, økte fangstkost-
nader og drivsto�orbruk.

Justering av ordningen
Rapporten slår fast at innretningen av fersk�skord-
ningen har mange sider som kan justeres for å 
forbedre ny�en og redusere kostnadene. Alt fra stør-
relse på avsetning og bonusprosent, til når og hvem 
som kan �ske på den. 

Et krav om at råsto� som skal utløse torskebonus 
må kunne gå til humant konsum, mener vi er en 
god ide. Det bygger opp under formålet om større 
bearbeiding. Å høyne bonusprosenten for hyse, som 
foreslå� av Fiskeridirektoratet, kan være en god ide, 
men det vil bidra til å komplisere ordningen. Dersom 
torsken holdes utenfor beregningsgrunnlaget, også 
det foreslå� av Fiskeridirektoratet, kan det bidra til 
å øke oppmerksomheten mot å få opp andre arter 
enn torsk. Det kan imidlertid også bidra til dårligere 
utny�else av ordningen (jfr. den utvikling man har 
se� for levendelagring av torsk, med redusert bonus- 
prosent). Av andre justeringer som kan bidra til økte 
landinger av fersk �sk, peker vi i første rekke på at 
ordningen kan utvides også til de deler av hav�ske-
�åten som �sker torsk. En fersk�skordning for kon-
vensjonell hav�ske�åte og torsk- og seitrålgruppen, 
vil imidlertid kreve en helt annen innretning enn for 
konvensjonell kyst�åte, e�ersom disse i større grad 
utny�er sine tildelte kvoter. 

FAKTA OM FERSKFISKORDNINGEN 

• Ferskfiskordningen har eksistert siden 2013 med varierende størrelse på avsetningen til formålet, bonusprosent 
 for torsk og oppstartstidspunkt. 

• Oppstarten av fisket på ferskfiskordningen er i 2024 satt til 1. juli med et kvotetillegg på torsk på 20 prosent på 
 ukebasis. Det innebærer at et fartøy som i løpet av en uke i andre halvår fisker fem tonn torsk og fem tonn 
 andre arter som landes ferskt, bare trekkes tre tonn torsk av egen kvote, mens to tonn gis som bonus over 
 ferskfiskordningen.

• Totalt er 8 832 tonn torsk avsatt til ferskfiskordningen i 2024, hvorav 7 872 tonn er fordelt til fartøy i lukket 
 gruppe og 960 tonn er fordelt til fartøy i åpen gruppe. Lukket gruppes ferskfiskordning tilføres også en restanse 
 på 228 tonn fra 2023 slik at 8 100 tonn kan fiskes på ordningen.

• Konvensjonelle kystfiskefartøy i åpen og lukket gruppe som fisker med konvensjonelle redskap kan delta i 
 ordningen, og ordningens detaljer fremgår av § 17 og § 25, i forskrift av 20. desember 2023 nr. 2331 om 
 «Regulering av fisket etter torsk, hyse og sei nord for 62° N i 2024».

• Forutsetninger for å delta i ferskfiskordningen er at all fangst må leveres fersk som rund eller sløyd, 
 for fartøy som deltar i lukket eller åpen gruppe. Blåsteinbit eller nedklasset fisk med kvalitet skadd/vrak på 
 seddel, inngår ikke i beregningsgrunnlaget. 

NORSK SJØMAT 2-202418

“Fersk�sk-
ordningen er 
altså et virke-
middel med 
formål om å 
styrke �ske-
industrien og 
den sosiale 
bærekra�en.”
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Verdens matproduksjon står overfor store utfor- 
dringer grunnet populasjonsvekst og mangel på 
landareal, vann og energi til produksjon av mat. Vi 
er nødt til å spise mer bærekra�ig, sunn mat, og aller 
helst fra havet. Tare kan bidra til de�e. Sammenliknet 
med i for eksempel Asia, er ikke bruken av tare til mat 
særlig utbredt i Europa i dag. Derfor er det behov 
for å tilberede tare slik at den kan benyttes som en 
ingrediens i produkter som er mer kjent for den euro-
peiske ganen. Fermentering av tare har vist seg å posi- 
tivt endre både kjemiske og sensoriske egenskaper. I 
de�e prosjektet ønsket derfor SINTEF Ocean å teste 

ulike måter å fermentere tare til mat, samt å beny�e 
fermentert tare i et sjømatprodukt, �skekaker, og 
undersøke de sensoriske egenskapene i det endelige 
produktet.

Sukkertare er den makroalgen det dyrkes mest av i 
Norge, og derfor ble denne beny�et til prosjektet. I 
første del av prosjektet var målet å undersøke ulike 
fermenteringsmetoder for sukkertare. For å studere 
e�ekten av ulike forbehandlinger, startkulturer og 
temperaturforhold under fermentering, ble sukker-
taren behandlet med ulike kombinasjoner av føl-

Det er en økende interesse for vegetarmat fra havet. Dyrking av tare gjøres det 

stadig mer av i Norge, og sukkertare er en art som trives godt langs norskekysten. 

Tare er likevel en ukjent ingrediens for mange, og det er viktig å introdusere 

til norsk diett slik at det gir mersmak.

TEKST: PERNILLE KRISTIANE SKAVANG OG HANNE DALSVÅG, SINTEF OCEAN AS

FERMENTERT SUKKERTARE
som ingrediens i �skekaker 

“Vi er nødt 
til å spise mer 
bærekra�ig , 
sunn mat, og 
aller helst �a 
havet.” 

Fiskekaker med og uten fermentert tare ble smakstestet av 16 deltakere. Foto: Pernille Kristiane Skavang



Fiskekaker med 0, 3 og 
15% fermentert tare 
(�a venstre). 
Foto: Pernille Kristiane 
Skavang

Fermentering av 
sukkertare. 
Foto: Hanne Dalsvåg
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FERMENTERT SUKKERTARE

gende variabler: forbehandling (kokt eller ukokt), 
to ulike startkulturer av melkesyrebakterier, samt 
fermenteringstemperaturer på 37 grader og romtem-
peratur. De�e resulterte i totalt å�e ulike kombi-
nasjoner. Underveis i fermenteringsprosessen ble 
pH-verdi i taren målt jevnlig fram til den var under 
4,5. Da regnes produktet som ferdig fermentert. Alle 
behandlingene av sukkertare resulterte i fullstendig 
fermenteringsprosess, men e�er ulik tid, og de ulike 
kombinasjonene hadde også ulike sensoriske og 
mikrobielle resultater. De mest optimale fermenter-
ingsforholdene ble valgt ut til videre forsøk, og de�e 
var kokt tare, fermentert ved 37 grader og ved bruk av 
den ene av startkulturene. 

Fiskekakene ble laget med en kombinasjon av sei og 
kolje. Farsen ble tilberedt med helmelk, potetmel, 
salt, pepper og muskat. Dere�er ble farsen delt inn i 
tre deler. Én del ble ikke tilsa� noe tare, én ble tilsa� 
3% fermentert tare og én ble tilsa� 15% fermentert 
tare. Fiskekakene ble så stekt et par minu�er på hver 
side.

16 deltakere gjennomførte sensorisk test av �ske- 
kakene. Hver testdeltaker ble gi� �skekaker som in-
neholdt 0, 3 og 15% fermentert tare. De ble bedt om 
å rangere �skekakene for ni ulike parametere, som 
lukt, smak, utseende og appe- ti�lighet, samt gi dem 
en overordnet rangering fra 1 til 5, der 5 var høyest. 
Når det gjaldt smak var det �skekakene som hadde 
3% tare som scoret høyest. Fiskekakene med ingen 
og 3% tare �kk samme overordnede rangering, mens 
�skekaken med 15% tare scoret noe lavere. Testpane-
let mente at �skekakene uten tare både smakte og så 
ut som vanlige fiske- kaker, og at de hadde en mild 
smak, men ikke smakte så mye. Basert på tilbake-
meldingene var det �ere som likte �skekakene med 
3% tare. Smaken på disse var god og testerne syntes 
det var positivt at de kunne se biter av tare både på 
utsiden og innsiden av fiskekaken – det var appeti�- 
vekkende. Det ble også nevnt at �skekakene med li� 

tare opplevdes noe grovere enn dem uten, hvilket 
var positivt. Fiskekakene med 15% tare �kk en mer 
gråaktig farge enn de andre typene, og �kk tilbake-
melding fra testerne om at de ikke så like appeti�vek-
kende ut som de andre �skekakene. Noen opplevde 
også at mye tare ga en mer uvant lukt og smak, og at 
det var mer smak av sjø enn i vanlige �skekaker. Like-
vel syntes testerne at �skekakene med 15% fermen- 
tert tare hadde en god balanse av smak og tekstur, og 
også at smaken var mer interessant enn hos �skekaker 
med 0 og 3% tare.

Resultatene viste at noen av testerne var skeptiske 
til for store mengder tare i et velkjent produkt, da 
de�e opplevdes uvant. Samtidig viser resultatene fra 
forsøkene at det er interesse for et �skekakeprodukt 
som inneholder fermentert sukkertare, og at de�e 
både kan gjøre produktet mer interessant og forbedre 
smak sammenliknet med et vanlig �skekakeprodukt. 
Fermentering av sukkertare til bruk som ingrediens i 
matprodukter kan være en �n måte å inkludere mer 
tare, og dermed nye ressurser fra havet, i kosten.
 

“Fermentering 
av sukkertare 
til bruk som 
ingrediens i 
matprodukter 
kan være en �n 
måte å inkludere 
mer tare, og 
dermed nye 
ressurser �a 
havet, i kosten.” 



Sammendrag
I EUs marked har over 150 leverandørland null toll 
for sjømat, mens Norge har gjennomsni�lig 3.6%. 
Halvparten av EUs sjømatimport kommer fra andre 
EU-land. EU har verdens mest omfa�ende system for 
tollpreferanser, med tollfordeler for nesten 200 land 
på 2000-tallet. Senere har EU inngå� �ere frihandel-
savtaler – nå med mer enn 70 land, men også �ernet 
tollpreferansene for viktige land som Kina og �ai-
land. Basert på en ny database for EUs import fra alle 
land i 2000-2022 viser vi at tollpreferanser slår sterkt ut 
i markedsandelene for sjømat: For en liten leverandør 
kan ti prosent tollreduksjon føre til en dobling av eks- 
porten. For sjømat er tollfrie kvoter viktige, og Norge 
er det land som har �est. Tollkvotene reduserer tollen 
og dobler handelen, men ne�oresultatet av toll og 
tollkvoter er klart negativt.  Foreløpige resultater tyder 
også på at toll slår ut i lavere pris fra produsent; det er 
dermed eksportørene i Norge og ikke konsumentene 
i EU som betaler regningen. Resultatene bekre�er at 
markedsadgang er viktig og at sjømat er prisfølsomme 
varer der forskjeller i toll mellom ulike leverandørland 
slår sterkt ut i eksporten.  

Bakgrunn
NUPI har i 2021-2024 utført to ulike prosjekter for 
FHF (Fiskeri- og havbruksnæringens forskningsfond), 
i samarbeid med No�ma. Det første av disse (se tekst-
boks) hadde hovedfokus på EUs toll og tollkvoter for 
pelagisk sjømat, men inneholdt også analyser for hele 
sjømatmæringen. Arbeidet er videreført i FHF pro-
sjekt 901758 om makrellregulering og markedsadgang 
i 2022-2024, for handelens del med fokus på både EU 

og globale markeder. I denne artikkelen gis en oversikt 
over noen sentrale resultater, med hovedvekt på EU og 
resultater fra prosjekt Tollkvote EU. Relevant er også 
et tidligere prosjekt om sjømatnæringen og EØS, der 
resultatene er tilgjengelige i form av en bok med åpen 
tilgang: Sjømatnæringen og Europa: EØS og 
alternativene. 

Innledning: Frihandelen som glapp
Selv om Norge gjennom EØS er EUs nærmeste samar-
beidspartner på handelsområdet, �kk vi aldri frihandel 
med sjømat. Grunnen til de�e er at at �skerinæringen 
i EU behandles som en primærnæring, med subsidier, 
handelsbesky�else og regionale tiltak. Fortsa� er den 
ordinære EU-tollen for sjømat på 11-12 %. Frihan-
delsavtalen med EU fra 1973 hadde bare få tollreduk- 
sjoner, men EØS-avtalen fra 1994 innebar en betyde-
lig bedring, selv om frihandelen glapp på mållinjen 
(Melchior, 2020a, b). I slu�spillet i forhandlingene 
om EØS i 1991 var det harde forhandlinger også om 
fangstkvoter, og Norge kunne kanskje oppnådd frihan-
del med �sk dersom vi hadde gi� større fangstkvoter 
til EU (Rye, 2015; Melchior, 2020b). Men de�e var 
politisk umulig i Norge rundt 1990, symbolisert ved 
«No �sh Olsen».1 Hvit�sk og tørket/saltet �sk �kk 
likevel tollfrihet i EØS, mens høy toll ble oppre�holdt 
for pelagisk, skalldyr og bearbeidet sjømat. For fersk 
laks hadde Norge �aks ved at EU for 60 år siden sa�e 
tollen på bare 2 %, siden ingen forutså den senere veks-
ten i havbruk. Siden vi eksporterte laks til EU for 67 
milliarder NOK i 2023, er det likevel over en milliard 
kroner i toll bare for laks. 

Norge hadde i 2022 gjennomsni�lig toll i EU på 3.6% 
for de sjømatproduktene vi selger til EU (enkelt gjen-
nomsni�). I tillegg har Norge få� null toll innenfor 
ulike tollkvoter som er forhandlet i forbindelse med 
EUs ulike utvidelser. Norge hadde i 2022 49 egne 
tollkvoter. De�e bringer faktisk betalt toll y�erligere 
ned; til 1.7 % ifølge beregningene i Melchior (2020a, 
beregninger for 2018). Vi skal i det følgende belyse 
virkningene av både toll og tollkvoter.

TEKST: ARNE MELCHIOR, NORSK UTENRIKSPOLITISK INSTITUTT

Prosjekt Tollkvote EU, 2021-2023 

«Betydningen av tollfrie kvoter for eksport av pelagisk fisk 
til EU.»

Partnere: NUPI, Nofima.
FHF prosjekt 901696. Resultater på:

https://www.fhf.no/prosjekter/prosjektbasen/901696/

EUs handelsregime og norsk sjømat:

FRIHANDELEN SOM GLAPP

1 Daværende �skeriminister Jan Henry T. Olsen �kk de�e kallenavnet da han i medlemskapsforhandlingene med EU i 1994 nektet å avgi fangstkvoter 
 for �sk.

Arne Melchior, Norsk 
utenrikspolitisk institu�
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“EU har verdens 
mest omfa�ende 
system for toll-
preferanser, med 
tollfordeler for 
nesten 200 land 
på 2000-tallet.”



EU: Verdens største sjømatimportør
EU er verdens største importør av sjømat, med im-
port på 60 milliarder euro i 2022. Norge var den klart 
største enkeltleverandøren, med en markedsandel på 
14%. Figur 1 viser de 25 største leverandørene til EU 
i 2022. 11 av de 25, og sju av de ti største, var EU-land, 
og samlet hadde EU-landene en andel på 47%. Sver-
ige, Spania, Nederland og Danmark var størst blant 
EU-landene.2

Norges andel av EUs sjømatimport falt på 2000-tal-
let, men har senere økt på grunn av lakseeksporten. 
De�e framgår av �gur 2, som viser viser andelene for 
import fra EU, Norge og andre land. I �guren split-
ter vi også opp EU i medlemmene før 2000 (EU15) 
og de nye medlemmene e�er år 2000 (EU13). For 
2021-22 er Storbritannia ute av EU og ikke med i 
tallet for EU15.
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Figur 1: De største 25 
leverandørene av sjømat til 
EU i 2022, med gjennom-
sni�lig toll for land utenfor 
EU. Datakilder: Eurostat 
(handel) og TARIC (toll). 
Tollgjennomsni� er for 
varelinjer med handel.

2 Her bør vi kanskje ta et forbehold for Sverige, siden EUs statistikk for handelen internt i EU er bli� mer unøyaktig med årene. For eksempel viser 
Melchior (2023) at Sveriges rapporterte import av sjømat fra Norge i 2022 var 12 ganger større enn Norges rapporterte eksport av sjømat til Sverige! 
Grunnen er at mye norsk �sk passerer gjennom Sverige og blir rapportert ved grensen. Mye av de�e skal videre til andre EU-land, men statistikken er 
her stadig mer unøyaktig, siden internhandelen i EU ikke rapporteres på samme måte som handelen med tredjeland.
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Mens andelen for EU15 har falt over tid også 
før Storbritannias u�reden i 2021, har de nye 
medlemslandene økt fra 1.4 til 6.6 %. I sum har der-
for andelen for EU i importen økt over tid. Til gjen-
gjeld har andelen for tredjeland falt fra 45 til 36 %. En 
hovedgrunn er at de nye medlemslandene har få� fri 
tilgang til EU-markedet. Figur 1 viser at tollvilkårene 
for tredjeland varierer betydelig: Mens Kina, Malaysia, 
Russland og Argentina har ordinær toll, har andre 
land null eller svært lav toll som følge av frihandels- 
avtaler.3 Alle landene i Vest-Europa unnta� Norge i 
Figur 1 har null eller lavere toll enn Norge. 

EU: Tollpreferanser for nesten hele verden
EU har antakelig det mest omfa�ende system for toll-
preferanser i hele verden. I tillegg til frihandelsavtaler 

har EU endidige tollpreferanser for ulike grupper av ut-
viklingsland. For de minst utviklede land har EU null 
toll for nesten alle varer; den såkalte EBA-ordningen 
(Everything but Arms). For andre utviklingsland har 
EU 30 % tollraba� for sjømat fra utviklingsland under 
GSP (General System of Preferences), og tidligere en 
særskilt ordning med tollpreferanser for land i Afrika, 
Karibien og Stillehavet; de såkalte ACP-landene. I lø-
pet av de siste 20 årene er systemet betydelig endret:

– EU har inngå� mange nye handelsavtaler i peri-
oden. En del av disse er til erstatning for tollprefer-
ansene for ACP, som ble opphevet i 2007. I 2024 
har EU frihandelsavtaler med over 70 land.

– Tollpreferansene under GSP er strammet kra�ig inn 
ved at høyinntektsland, øvre mellominntektsland 
og land med frihandelsavtaler er �ernet fra listene. I 
år 2000 var 182 land bere�iget til GSP men i 2022 
var det bare 72. 60 av disse hadde imidlertid enda 
bedre tollpreferanser i andre ordninger, slik at GSP 
i realiteten bare ble brukt av 12 land. Reformen i 
GSP var viktig for sjømat fordi viktige land som 
Kina, Russland, �ailand og Argentina �kk høyere 
toll (jfr. Figur 1). India, derimot, har fortsa� GSP og 
derfor 8 istedenfor 11-12 %.

Endringene i EUs tollregime er illustrert i �gur 3, som 
viser tollnivåene sjømat i EU for 238 land i 2000 og 
2020, rangert fra laveste til høyeste toll.
 
– De �ate segmentene på eller nær null viser at godt 

over 100 land hadde null toll for sjømat, som følge 
av EU-medlemskap, frihandelsavtaler eller andre 
tollpreferanser. Fra 2000 til 2020 økte tallet til rundt 
150 land. 

– De �ate segmentene øverst og nest øverst til høyre 
i �guren viser antall land som hadde ordinær toll 
(øverst) eller GSP (nest øverst).4 Som følge av inn-
strammingene i GSP økte antall land med ordinær 
toll med 30, med en tilsvarende reduksjon i antall 
land med GSP. En del land med GSP i 2000 falt også 
ut på grunn av frihandelsavtaler.

– De skrå segmentene midt i �guren omfa�er land 
med delvis tollreduksjon. Her �nner vi Norge, sam-
men med et fåtall andre. De�e segmentet er for-
skjøvet til høyre men har (dessverre) ikke forandret 
seg mye i perioden.

Figur 2: Andeler for ulike 
leverandører av sjømat til 
EU, 2000-2022. 
Datakilde: Eurostat.

Figur 3: Rangering av 
gjennomsni�lig EU-toll for 
sjømat for 238 land i 2000 
og 2020. 
Kilde: Egne beregninger 
basert på data �a TARIC 
og WITS/T�INS.
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3 For Vietnam trådte EUs frihandelsavtale i kra� i 2020, og tollen for sjømat skal trappes ned til null med overgangsperioder på opp til å�e år. Vietnams 
gjennomsni� på 3.4% i �gur 1 er derfor foreløpig.

4 Grunnen til at ordinær toll og GSP er på li� forskjellige nivåer i 2000 og 2020 er endringer i vareklassi�sering med �ere varelinjer, som gjør at gjennom-
sni�ene blir forskjellig.
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Analysen viser dermed at Norge i EU konkurrerer 
med 150 land som har null toll for sjømat i EU. De 
viktigste er EU-landene selv. Samtidig har en del vik-
tige eksportører få� høyere toll og møter tre ganger så 
høy toll som Norge. I fortse�elsen skal vi analysere hva 
tollen betyr for handelen. Men først må vi se nærmere 
på tollkvoter, som betyr at Norge og enkelte andre land 
slipper unna toll for en del av eksporten.

Norge: Kongen av tollkvoter
Melchior (2020a) gir en oversikt over EUs tollkvoter 
for norsk sjømateksport, og Melchior et al. (2022) 
analyserer tollkvotene for pelagisk sjømat. Melchior 
(2023) analyserer EUs bruk av tollkvoter generelt, 
og viser at sjømat er sektoren der tollkvoter har rel-
ativt størst betydning for handelen. Tradisjonelt ble 
tollkvoter mest beny�et for landbruk; blant annet 
ble mange tollkvoter etablert da WTO ble oppre�et 
i 1995. Hensikten var å skape en viss minsteadgang 
for landbruksvarer. Norge var her ekstrem og bandt 
over 200 tollkvoter for landbruk i WTO, men bare 21 
av disse er nå i bruk. På andreplass kom EU med 124 
tollkvoter. Over tid har betydningen av tollkvoter for 
landbruksvarer i EU avta�, mens den har økt for sjø-
mat. I tillegg er tollkvoter brukt hyppigere for industri-
varer som kjemisk og metaller. Fra 2011 til 2022 ble 
EUs antall tollkvoter fordoblet. Målt i andel av varene 
eller handelen er sjømat nå den sektoren der tollkvoter 
er viktigst i EU (Melchior, 2023).

En tollkvote betyr at tollen er redusert eller elimin-
ert innenfor et visst kvantum. Virkningen av kvoten 
avhenger av om tollkvoten er større eller mindre enn 
det som e�erspørres i markedet:

– Hvis import-e�erspørselen er mindre enn eller lik 
tollkvoten, virker tollkvoten som en ren liberaliering 
eller tollreduksjon som gir lavere markedspris. 

– Hvis import-e�erspørselen er større enn tollkvoten, 
må en del av importørene betale toll. Markedspris-
en blir da bestemt av de�e, og de som har tollkvote 
kan få en gevinst. Fordelingen av denne gevinsten 
avhenger av hvordan tollkvotene blir fordelt – de�e 
kan skje gjennom først-til-mølla, auksjon eller ba-
sert på tidligere handel. 

EUs tollkvoter for sjømat fordeles e�er først-til-mølla- 
prinsippet. EU har tre typer tollkvoter for sjømat: 

– GA�-kvotene er forhandlet og «bundet» i Verdens 
handelsorganisasjon, og kan beny�es av alle land 
inkludert Norge. For sjømat �ns for eksempel rela-
tivt store kvoter for sild og torsk.

– Bilaterale kvoter er forhandlet eller gi� av EU over-
for enkeltland. For sjømat var Norge det land som i 
2020 hadde klart �est med 49 bilaterale tollkvoter, 
e�erfulgt av Peru med 11.

– Autonome tollkvoter gis ensidig av EU. Disse kan 
være for alle land eller bilaterale, og oppre�es for å 
ska�e råsto� til EUs industri. EUs handelspolitikk 
for sjømat er målre�et på de�e punkt, med høy toll 
for bearbeidede varer, og tollkvoter eller tollunntak 
for å ska�e råsto�.

Norges 49 bilaterale tollkvoter for sjømat er i stor grad 
oppre�et som kompensasjon for tidligere frihandels- 
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avtaler med land som ble EU-medlemmer. 25 av de 
49 bilaterale kvotene ble oppre�et da Finland, Sverige 
og Østerrike gikk inn i EU i 1995. De�e var stort se� 
nokså små kvoter basert på tidligere handel med de 
tre. Senere ble nye kvoter avtalt som følge av EUs ut-
videlser i 2004-2013, blant annet store kvoter for sild 
og makrell. Mens enkelte av disse ble permanente på 
samme måte som «svenske-kvotene», ble noen gjort 
midlertidige og må fornyes med jevne mellomrom. 
Siden de såkalte EØS-midlene til økonomisk og sos-
ial utjevning i EØS forhandles samtidig, skjer de�e 
hvert sjuende år i takt med EUs budsje�perioder. 
Men begge de siste to forhandlingene, rundt 2014 og 
2021, var bak skjema og tok lang tid, slik at det var en 
lang periode med usikkerhet. Forhandlingene om nye 
tollkvoter for 2021-2027 var ikke avslu�et før i desem-
ber 2023, det vil si to og et halvt år på overtid. De�e 
skapte betydelig usikkerhet for handelen, blant annet 
for marinert sild. I forhandlingene nektet EU også å 
forlenge to midlertidige tollkvoter for makrell, begrun-
net med kon�ikt om fordelingen av fangstkvoter. For 
makrell er det internasjonalt oppnådd enighet om 
total tilla� fangstmengde, men ikke om fordelingen, 
og Norge har ensidig fastsa� kvoter for seg selv.

De norske tollkvotene for sjømat er ujevnt utny�et: 
noen blir brukt opp på et par dager, mens andre har lav 
utny�else. Ifølge Melchior (2020) var kvoteutny�el- 
sen for alle kvoter samlet i 2018-2019 på 36%. Det lave 
tallet skyldtes særlig at noen store kvoter for pelagisk 
�sk var lavt utny�et. Mindre enn full utny�else er ikke 
nødvendigvis negativt – det betyr at kvoten er stor 
nok og betyr friere handel. På den annen side hadde 
det vært bedre om man økte de kvotene som blir brukt 
opp på et par dager. EU har imidlertid ikke godta� 
forenkling og omlegging av kvotesystemet. Komplek-
siteten i kvotesystemet er i seg selv en handelshindring; 
for eksempel var det for pelagisk �sk i 2020 ikke min-

dre enn 25 ulike tollkvoter for norsk eksport av pelag-
isk sjømat til EU (Melchior et al., 2022).

Ulik toll slår kraftig ut i markedsandelene
I prosjekt Tollkvote EU ble det etablert en omfat-
tende database for EUs import fra alle land, med han-
del kombinert med presise data for toll og tollkvoter. 
Med de betydelige endringene som har skjedd i EUs 
tollregime over tid er de�e et glimrende utgangspunkt 
for statistisk analyse av hvordan tollen slår ut. Bare for 
sjømat har vi over en million observasjoner, som gjør 
det mulig å måle e�ekten av toll og tollkvoter statistisk. 
Tidligere forskning om sjømat har analysert hvordan 
prisen på en vare påvirker e�erspørsel og omsetning 
(se for eksempel survey i Asche et al., 2007); o�e har 
forskningen vist at denne «pris-elastisiteten» for sjø-
mat er relativt lav. En oversikt over 833 ulike studier 
av Gallet (2009) fant et gjennomsni� for sjømat på 
minus 0.79, mens laks var litt mer «elastisk» med 
minus 1.28. De�e betyr at hvis prisen øker med 
rundt én prosent, fallet e�erspurt volum tilsvarende. 
I vår analyse er vi ikke ute e�er denne priselastisiteten 
for varen, men et mål på hvordan ulik toll for ulike 
leverandører av varen slår ut. Hvis for eksempel pris-
forholdet mellom Norge og Kina for en vare (pN/
pK) endres med én prosent, hvordan vil de�e slå ut 
for volumforholdet xN/xK? 

For å gjøre historien kort, �nner vi at denne elastisiten 
er mye høyere enn priselastisiteten for varen – for sjø-
mat i gjennomsni� er den på minus 10! Figur 4 viser 
resultatene for sjømat og under-sektorer av sjømat.
 
Resultatet betyr at forskjeller i toll slår kra�ig ut i 
markedsandelene: en tollforskjell på 1% kan endre 
markedsandelen med 10%. En viktig tilføyelse er at 
virkningen avhenger av markedsandelen. Intuisjonen 
kan forklares slik: Se� at Norge for et produkt har 
1% av markedet mens EU har 99%. Hvis nå tollen for 
Norge reduseres med 10% og toll-elastisiteten er minus 
10, øker Norges salg eller andel med 10x10=100%. 
Men for EU reduseres markedsandelen fra 99 til 98%, så    
endringen for EU er bare li� i overkant av én prosent. 
E�erspørselselastisiteten for en enkelt leverandør 
varierer derfor mellom e�erspørselselastisiteten for 
varen (hvis en leverandør har hele markedet) og 
toll-elastisiteten i Figur 4 (hvis en leverandør har 
markedsandel nær null og kan ta markedsandeler fra 
alle andre). Hvis tollen endres for allle leverandører 
samtidig, blir elastisiteten mer lik den som gjelder 
for varen samlet, for eksempel laks. Men for «laks fra 
Norge» og «laks fra Chile» er e�erspørselselastisiteten 
forskjellig. Forskjeller i toll slår dermed forskjellig ut, og 
sterkest for Chile som har lavere andel i EU-markedet.
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Resultatet i Figur 4 er oppnådd med et datase� for EUs 
import av alle varer i 2000-2020. For å unngå prob-
lemet med unøyaktige data for EUs internhandel ser 
vi på importen til EU15 (EUs medlemmer før 2000) 
fra alle land inkludert landene selv. I den statistiske 
analysen bruker vi opp til 868 indikatorvariabler for en-
keltprodukter for å fange opp særlige forhold for hvert 
av dem, og opp til 3356 indikatorvariabler for hvert 
leverandørland/år for å fange opp forhold ved det 
enkelte land (avtaler med EU, tilbudet av �sk, økono-
misk utvikling m.m.). En slik variabel er eksempelvis 
Peru-2008, som da har verdien 1 for alle observasjoner 
med import fra Peru i 2008. Selv om regresjonene da 
har mer enn �re tusen variabler, har datase�et med 
EU15 som importør 214 tusen observasjoner, og alle 
estimatene i tabell 4 er statistisk signi�kante, stort se� 
på høyt nivå. For sjømat samlet er 78% av de 868 in-
dikatorvariablene for produkt signi�kante på 5% nivå 
eller bedre, og 94% av land-år-variablene.

Resultatene viser at forskjeller i toll mellom ulike lev-
erandører slår kra�ig ut i handelen med sjømat. Det 
er variasjon mellom delsektorer, med lavere e�ekt for 
fersk og bearbeidet �sk, og sterkere enn gjennom-
sni�et for skalldyr, pelagisk og tørket/saltet �sk. Laks, 
fryst �sk og �lét ligger nær gjennomsni�et.

For sjømatnæringen bekre�er resultatene at markeds- 
adgang er viktig, og at det er avgjørende å oppre�- 
holde tilgangen til markedene. Resultatene viser også 
at «kappløp for frihandelsavtaler» er rasjonelt: det har 
mye å si dersom naboen får bedre avtaler enn deg. Og 
for EU betyr det at tilgangen til et skjermet hjemme-
marked for sjømat er en betydelig fordel.

Et spørsmål er om disse resultatene er spesielle for 
EU, eller om de gjelder generelt i eksportmarkedene 
for sjømat. Resultatene understø�es av at nylig inter- 
nasjonal forskning �nner resultater i samme størrelses- 
orden: Fontagné et al. (2022) beregner toll-elasti-
siteter med globale data for hver enkelt vare (med li� 
grovere vareinndeling enn vi bruker for EU) og får 
resultater for sjømat på gjennomsni�lig minus 12, det 
vil si enda li� høyere tallverdi enn her. I det pågåande 
FHF-prosjektet om Makrellregulering og markedsad-
gang foretas også beregninger for Japan, og vi får resul-
tater i samme størrelsesorden som for EU. De�e betyr 
at når EU, Storbritannia og Vietnam får null toll i Japan, 
går det ut over norsk eksport. Som nevnt avhenger 
virkningen av markedsandel: for fryst makrell til Japan 
eller fersk laks til EU er e�ekten svakere, siden Norge 
har en høy markedsandel.

Resultatene gir ny kunnskap om virkningen av toll i 
EU, og de kan også brukes i framtidig forskning og 
utredning om virkningene av handelspolitikk. For 
eksempel brukte Melchior (2020a) elastisiteter 
på minus 5 fra internasjonal li�eratur for å beregne 
e�ekten for sjømat av toll, frihandelsavtale og 
EU-medlemskap; neste gang kan vi bruke minus 10 
og gjøre resultatene bedre.

Tollkvoter dobler handelen
Analysen av tollkvoter kan være komplisert fordi e�ek- 
ten avhenger av om kvoten er større eller mindre enn 
e�erspurt kvantum. For et enkeltprodukt kan vi �n-
studere de�e, men for mange produkter blir de�e mer 
krevende. Hver tollkvote kan dessuten omfa�e mange 
ulike toll-linjer og vi har ikke data som viser fordelin-
gen, bare hvor mye av kvoten som totalt er brukt. For 
multilaterale kvoter vet vi heller ikke hvilke land som 
har brukt kvoten. I prosjektet forsøker vi derfor en helt 
ny metode: vi bruker indikatorvariabler som viser om 
en tollkvote er tilgjengelig for en viss vare/leverandør-
land/år-kombinasjon og prøver å måle e�ekten av 
de�e i handelen.5

Som forventet �nner vi at de tollfrie kvotene øker han-
delen (Melchior, 2023). For de multilaterale kvotene 
�nner vi en positiv og statistisk signi�kant e�ekt i 35 av 
40 beregninger, med en gjennomsni�lig fordobling av 
handelen for de produkter/land som omfa�es. For de 
bilaterale kvotene er virkningen mer blandet: e�ekten 

5 Vi har også undersøkt om e�ekten avhenger av kvoteutny�else, men resultatene her er mer usikre og vil derfor ikke bli omtalt.

Fo
to

: ©
 M

ar
iu

s 
Fi

sk
um

 |
 N

or
ge

s 
Sj

øm
at

rå
d

NORSK SJØMAT 2-2024 27

FRIHANDELEN SOM GLAPP

“Analysen av 
tollkvoter kan 
være komplisert 
fordi e�ekten 
avhenger av om 
kvoten er større 
eller mindre 
enn e�erspurt 
kvantum. ”



er positiv og signi�kant i 20 av 40 tilfeller men signi-
�kant og negativ i sju tilfeller. For sjømat samlet �nner 
vi en positiv og signi�kant e�ekt: bilaterale tollkvoter 
gir i gjennomsnitt 151% økning i handelen for de 
varer/land som omfa�es. De negative resultatene �n-
ner vi for laks og �ske�lét (HS0304), der tollkvotene 
er små og dermed restriktive. 

Høy toll og tollkvoter betyr at EU gir med den ene 
hånden og tar med den andre. Totalresultatet avhenger 
av tollnivået og størrelsen på kvotene. Med en toll- 
elastisitet på (minus) 10 betyr 10 % toll og 10% 
markeds- andel at handelen reduseres med 58% som 
følge av tollen, fra 100 til 42. Hvis den så dobles på 
grunn av tollkvotene ender vi på 84, det vil si at toll og 
tollkvoter til sammen fører til en reduksjon i handelen 
på 16%. En mer ekstrem illustrasjon er pelagisk sektor, 
som har høy toll og mange tollkvoter: Melchior et al. 
(2022) viser med bruk av sektor-spesi�kke estimater 
at med frihandel kunne eksporten vært �redoblet!

Betales tollen av EUs konsumenter eller 
norske eksportører?
Det er viktig å understreke at resultatene for toll og 
tollkvoter er for endringer i e�erspørselen e�er sjø-
mat. Som kjent avhenger markedsutfallet også av 
tilbudet; for eksempel er tilbudet av vill�sk begrenset 
av fangstkvoter, og tilbudet av laks av konsesjoner. I det 
ekstreme tilfellet der tilbudet er helt rigid, vil eksport-
volumet være konstant og endringer i e�erspørselen 
vil bare påvirke prisen. I tillegg kan det være variasjoner 
i konkurranseforhold som påvirker utfallet. 

En ny og interessant li�eratur er om såkalt «toll- 
overveltning»: Blir tollen lagt til prisen fra eksportør 
uten å påvirke denne, eller er det «ufullstendig toll-
overveltning» slik at prisen fra eksportør reduseres. 
O�e antas det første, slik at konsumentene i EU betaler 
prisen for toll på norsk sjømat. I kjølvannet av presi-
dent Trumps tollsatser er det gjort �ere analyser som 
viser at Trump-tollen i høy grad slo ut i høyere priser 
i USA (se for eksempel Amiti et al., 2019), mens 
Kinas gjengjeldelsestoll ikke ble overveltet i kinesiske 
priser.  Fajgelbaum and Khandelwal (2022) gir en 
oversikt over li�eraturen som viser at forskningen 
o�e viser ufullstendig overveltning i prisene, men at 
de�e varierer mellom ulike land og varer. 

I prosjektet har vi foreløpige resultater som viser at 
tollen for EUs import av sjømat i gjennomsni� ab-
sorberes nesten fullt ut i prisene fra produsent – det 
vil si at blant annet norske eksportører betaler regnin-
gen. Produsentprisen for hvert land er med i analysen 
av toll og denne må tas med for å få sikre resultater 
for toll. Men prisen påvirkes av mange forhold ink-
ludert interaksjon tilbud/e�erspørsel, kvalitet og 
konkurranseforhold («pricing-to-market»), og vi 
har ikke nok data til å få sikre estimater for prise�ek-
ten. For delsektorer av sjømat er også resultatene mer 
varierende og statistisk mer usikre. Resultatet er like-
vel interessant og et mulig tema for videre forskning. 
Hvis det er eksportørene som betaler tollen gjennom 
lavere pris snarere enn konsumentene i EU, endres 
det handelspolitiske regnskapet fundamentalt. 
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“Som kjent 
avhenger 
markedsutfallet 
også av tilbudet; 
for eksempel 
er tilbudet av 
vill�sk begrenset 
av fangstkvoter, 
og tilbudet av 
laks av 
konsesjoner.”
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TEKST



Norgesmesterskapet hadde i år 123 påmeldte pro-
dukt som var representert fra 23 bedrifter fra hele 
landet. Konkurransen er en handelsvarekonkur-
ranse og de innsendte produktene representerer 
bedriftens handelsvare. Konkurransen besto av en 
fagjury med fem fagdommere som bedømte alle 
produktene og kåret vinnere i hver enkelt produkt-
klasse. Fagdommerne har utdanning innenfor mat-
teknologi/kokk. Alle produktene ble presentert 
anonymt for fagdommerne og alle deltagende pro-
dukt ble bedømt etter en karakterskala der følgende 
kriterier ble vektlagt. 

• Produktets utseende
• Lukt
• Smak 
• Konsistens

Røkt og gravet laks og ørret
I første del av konkurransen ble røkt og gravet produkt-
klassene bedømt. Det var klassene kaldrøkt laks, ørret, 
varmrøkt laks, gravet laks og åpen klasse. Totalt var det 
42 produkter som ble bedømt disse to dagene. Nok en 
gang var det mange gode produkt innenfor disse kate-
goriene som gjør at det blir en jevn konkurranse. 

Norgesmesterskapet i Sjømat 2024 ble arrangert fra 4. mars -7. mars i Trondheim. 
Konkurransen ble arrangert av Sjømatbedriftene i samarbeid med NTNU Institutt 

for bioteknologi og matvitenskap. Vi vil også rette en stor takk til vår 

samarbeidspartner Norske Kokkers Landsforening og til våre 

sponsorer Tine, Alimenta, Multivac, Norengros og FIAS.

TEKST: ANETTE ALMÅS, SJØMATBEDRIFTENE 
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NM I SJØMAT 2024

NM vinnere som deltok 
under premieutdelingen 
som ble gjennomført under 
Norway Seafood Festival. 
Foto: Norway Seafood 
festival.



Håndverk og industriprodukter 
De to siste dagene av konkurransen ble produktklas-
sene innenfor håndverk og industribedri�er bedømt. 
Det var klassene �skekaker, �skeburger/karbonade, 
osteburger, �skepudding og ferdigre�/åpen klasse. 
Her var det totalt 81 produkter som ble bedømt. Sp-
esielt er det spennende å se nye produkter innenfor fer-
digre�/åpen klasse. Her kommer bedri�ene med nye 
spennende innovative produkter, og det er gøy å se!

Flott sjømat til et nyttig formål
I e�erkant av konkurransen ble det li� overskudd av 
sjømatprodukter som bedri�ene hadde sendt inn. 

Sjømatbedri�ene ønsker å ivareta disse produktene 
slik at de kan komme til ny�e. Overskuddsproduktene 
i år gikk derfor videre til Matsentralen Trøndelag. De 
kom og hentet produktene e�er endt bedømming for 
videre distribusjon. 

Premieutdeling på Norway Seafood 
Festival
Premieutdelingen ble gjennomført 16. mars under 
Norway Seafood Festival i Trondheim. Her ble det 
servert en nydelig sjømatbu�et og premieutdelingen 
foregikk fra scenen med alle vinnerne som kom opp 
for å hente sine medaljer. Sjømatbedri�ene gratulerer 
alle medaljevinnerne og takker igjen alle samarbeid-
spartnere som gjorde at årets Norgesmesterskap i sjø-
mat ble så vellykket!
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Fagjury som bedømte røkt 
og gravet produktene var 
Bjørn Erik Vangen, Turid 
Rustad, Eva Falch, Trond 
Åm og Kari Helgetun 
Langfoss. 
Foto: Sjømatbedri�ene

Fagjury som bedømte 
produktklassene innenfor 
håndverk og industri. Fra 
venstre Simen Johansen, 
Frode Kvamstad, Kari 
Merete Griegel, Ane�e 
Israelsen Dybvik og Stefan 
Tran. 
Foto: Sjømatbedri�ene

Fra NTNU Institu� for bioteknologi og matvitenskap deltok 
Hedda Skullerud Lier, Rikke Harveland Ølberg og Martin 
Haider. Foto: Sjømatbedri�ene



Vinnere NM I SJØMAT 2024

Kaldrøkt laks
Gull: Mikals Laks AS – Einerøkt laks
Sølv: Reinhartsen AS – Kald Røkt Laks
Bronse:  Garnviks Røkeri AS – Røkt Laks

Kaldrøkt ørret
Gull: Reinhartsen AS – Kaldrøkt ørret
Sølv: Mikals Laks AS – Einerøkt �ord ørret
Bronse: Lofotprodukt – Lofoten einerøkt ørret 

Varmrøkt laks
Gull: Reinhartsen AS – Varmrøkt laks m/koriander og chili
Sølv: Fonn Egersund AS – Pepperlaks 
Bronse: Is�ord Norway AS – Varmrøkt krydderlaks

Gravet laks
Gull: Mikals Laks AS – Cognacmarinert laks
Sølv: Mikals Laks AS – Akevi�marinert gravlaks
Bronse: Sotra Fiskeindustri – Gravet laks

Åpen klasse – røkt og gravet
Gull: Mikals Laks AS – Le�røykt loins
Sølv: Garnviks Røkeri AS – Mildrøkt Aquavitlaks
Bronse: Reinhartsen AS – Tørrmarinert kaldrøkt laks med einer

Osteburger – Håndverk og Industri
Gull: Platina Seafood Marked AS 
 – Ørret gourmetburger-cheddar & chili
Sølv: Trollkrabben AS – Fiskeburger m bacon og ost
Bronse: Reinhartsen AS – Piratburger - Fiskeburger m/ost og skinke

Fiskekaker-Håndverk
Gull: Fonn Egersund AS – Fiskekaker med løk
Sølv: Gla’Laksen AS – Fine �skekaker
Bronse: Trollkrabben AS – Fiskekaker Vikjo

Fiskeburger/karbonader – Håndverk
Gull: Fonn Egersund AS – Fiskeburger     
Sølv: Brødrene Berggren AS – Lakseburger
Bronse: Knutstad og Holen AS – Laksekarbonader 

Fiskepudding – Håndverk
Gull: Arctic Chef AS – Fløtepuddig m/vårløk 
Sølv: Fonn Egersund AS – Fiskepudding
Bronse: Knutstad og Holen AS – Fiskepudding 

Ferdigprodukt/Ferdigre� – Håndverk
Gull: Gla’Laksen AS – Jegersild
Sølv: Gla’Laksen AS – Fiskesuppe
Bronse: Reinhartsen AS – Treløksild 

Fiskekaker – Industri 
Gull: Lofotprodukt AS – Lofoten hjemmelagde �skekaker
Sølv: Rørvik Fiskemat AS – Rørvik Fiskekaker
Bronse: Norsk Kvalitetsmat AS – Coop Fiskekaker av hyse

Fiskeburger/karbonader – Industri
Gull: Lofotprodukt AS – Lofotburger med torsk og hyse
Sølv: Lofotprodukt AS – Lofotburger med torsk og sei 
Bronse: Platina Seafood Marked AS 
 – Ørret gourmet – teryaki & ingefær

Fiskepudding – Industri
Gull: Rørvik Fiskemat AS – Rørvik Fløtepudding
Sølv: Brødrene Hjønnevåg AS – Fiskepudding
Bronse: Rørvik Fiskemat AS – Rørvik �skepudding 

Ferdigprodukt/Ferdigre� – Industri
Gull: Brødrene Hjønnevåg AS – Peppermakrell
Sølv: Norsk Kvalitetsmat AS – Norsk Kvalitetsmat Bacalao
Bronse: Bacalaofabrikken AS – Røkt torsk Festøy
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FIAS fyller 30 år i år

Ditt eget innkjøpsselskap 

Din bedrift får også 

utbetalt 

lojalitetsbonus 

LITT DITT

FISKERINÆRINGENS INNKJØPSSELSKAP AS



NORSK SJØMAT 2-202434

Biokra� har levert �ytende biogass (LBG) fra Skogn 
i drøyt fem år. Drivsto�gassen har bli� levert til trans-
portkunder i Norge, Sverige, Tyskland og Nederland.  
Statsminister Støre ble ta� imot av Biokra�-sjefen 
i Norge, Håvard Wollan, og fabrikksjef Pål Ørjan 
Nygård. 

I li� ruskete trøndervær �kk statsministeren være 
med rundt på anlegget, som ifølge Biokra� er verdens 

største integrerte anlegg for produksjon av �ytende 
biogass. 

Underveis i befaringen �kk statsministeren møte 
�ere av de ansa�e, som ivrig forklarte en interessert 
statsminister om hvordan �ytende biogass produ- 
seres. 

Statsministeren �kk blant annet vite at Biokra� tar 

Fredag 12. januar fikk Biokraft sin biogass fabrikk i Skogn storfint besøk da 
Statsminister Jonas Gahr Støre kom på besøk for å være med på 

feiringen av fabrikkens 5 års jubileum. 

TEKST: HÅVARD WOLLAND, BIOKRAFT AS OG KJETIL HESTAD, SJØMATBEDRIFTENE. FOTO: BIOKRAFT AS

NORGES STATSMINISTER 
STORLIG IMPONERT

over Biokra� AS si� anlegg i Skogn

Adm.dir. Håvard Wollan og statsminister Jonas Gahr Støre

“Biokra� har 
levert �ytende 
biogass (LBG) 
�a Skogn i 
drøyt fem år.” 



Fra venstre: Fabrikksjef 
Pål Ørjan Nygård, 
statsminister Jonas Gahr 
Støre og adm.dir. Håvard 
Wollan
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BIOKRAFT AS – 5 ÅR

imot mer biprodukt fra norsk oppdre�snæring enn 
noen andre biogassanlegg – ca. 70 000 tonn i 2023. 
Statsministeren �kk også vite at biogass som klima- 
løsning er et kinderegg av positive e�ekter: 

– Klimagassutslipp fra avfall og biprodukt blir 
 eliminert ved at de�e istedenfor blir råsto� til 
 biogassproduksjon 

– Fornybar biogass drivsto� fortrenger fossilt 
 drivsto� og reduserer klimagassutslipp 

Når Biokra� kommer i gang med CCS, så gir de�e 
y�erligere reduksjoner i klimagassutslipp, og ne�o 
klimagassutslipp fra virksomheten kan bli negativ. 

E�er befaringen var det servering av jubileumskake 
og ka�e til statsministeren og de øvrige besøkende, 
samt alle ansa�e i Biokra� Norge. 

Statsministeren sa i sin tale til jubilanten blant annet 
følgende: 

«Jeg vil gratulere dere som jobber her for å være i en 
pionerbransje.» 

«Vi er nå i det som er overgangen fra det fossile til det 
fornybare. Vi må levere, og vi skal levere på norske mål. 
De�e er veldig spennende. Vi kan gjøre ting i Norge 
som i seg selv ikke forandrer verden, men vi gjør noe 

som verden kan ta e�er. Det kan få enorm stor betyd-
ning. Dere som jobber her, er et forbilde for verden.» 

Det var �ere som i anledningen av besøket og jubileet 
ønsket å si noe og først ut var adm.dir. Håvard Wollan:  

«Biokra� Skogn er e� av Europas mest besøkte bio- 
gassanlegg, men det er ikke hverdagskost å få en 
statsminister på besøk. Det er veldig motiverende for 
alle oss ansa�e.» 

En tydelig imponert Statsminister reiste dere�er til-
bake til Trondheim, og vi gleder oss alle til fortset- 
telsen av Biokra� AS sin satsing på det fornybare. 

“Dere som jobber 
her, er et forbilde 
for verden.” 
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I forbindelse med ska�ereformen i 2005 hadde privat- 
personer mulighet til å legge investeringer i aksjer og 
andre verdipapirer ska�efri� over til et nyetablert 
aksjeselskap i et kort tidsrom. Selskapene omtales som 
holdingselskap eller investeringsselskap. Et holdingsel-
skap de�neres o�e ved at de har eierandeler i selskap 
med bestemmende inn�ytelse. I denne artikkelen 
omtales investeringsselskap som et selskap med inves-
teringer i andre selskap.

Et investeringsselskap har andre utfordringer enn 
et selskap med ordinær dri� – det har o�e få aks-
jonærer, ingen ansa�e og ingen ordinær omsetning. 
Inntektene er basert på avkastning på verdipapirer og 
de �este problemstillingene er nært kny�et til ska�e-
messige posisjoner.

1. Presentasjon av inntekter
I et investeringsselskap stammer de ska�emessige 
inntektene fra realiserte gevinster og tap på inves-
teringer. I henhold til regnskapsloven skal oppstil- 
lingsplanen for resultatregnskapet inneholde en egen 
gruppering for �nansinntekter og �nanskostnader 
under dri�sresultatet. For et investeringsselskap skal 
avkastning på �nansinvesteringer presenteres som 
dri�sinntekter og inngå i dri�sresultatet. Ved å pre-
sentere avkastning på �nansinvesteringer som en 
dri�sinntekt blir selskapene mer sammenlignbare 
med selskap med annen ordinær virksomhet, og det 
blir tydelig at �nansinvesteringer er selskapets hoved-
virksomhet.

2. Dokumentasjon av transaksjoner
Alle transaksjoner for kjøp og salg av verdipapirer skal 
dokumenteres med transaksjonskvi�ering (slu�sed-
del). I 2016 kom en e�erlengtet ny god bokførings- 
skikk (GBS 18) om bokføring ved utkontraktering av 
porteføljeforvaltning. Standarden gir re�ledning om 
hvordan bokføringspliktige kan innre�e bokføringen 
når de har sa� forvaltning av verdipapirer til en porte- 

føljeforvalter. Standarden gir også god veiledning 
for dokumentasjon av �nanstransaksjoner når man 
velger å oppbevare dokumentasjonen selv. GBS 18 
gir den bokføringspliktige rett til å basere bokførin-
gen på samleoversikter fra porteføljeforvalter og 
samtidig overlate til porteføljeforvalter å oppbevare 
transaksjonskvi�eringer på vegne av den bokførings- 
pliktige.

Standarden medfører forenkling for den bokføring-
spliktige, men krever at det er inngå� en avtale mel-
lom partene som omhandler oppbevaring, sporing 
og tilgjengelighet av kvi�eringer og spesi�kasjoner. 
Den regnskapspliktige må være sikker på at transak- 
sjonskvi�eringen er tilgjengelig i hele oppbevarings- 
perioden, altså i fem år, også ved by�e av portefølje- 
forvalter. Dokumentasjonen som oppbevares hos 
porteføljeforvalter skal kunne fremlegges ved et even- 
tuelt boke�ersyn.

3. Utbytte og utlån
Med regelendringer i 2015 ble det sa� en e�ektiv 
stopper for å låne ut penger fra eget selskap til seg selv 
eller sine nærstående. Alle lån fra selskap til aksjonær 
og aksjonærs nærstående betraktes nå som utby�e 
på utbetalingstidspunktet. Ved avleggelse av årsregn-
skapet etablerer selskapet et teknisk utby�egrunnlag. 
Det fastsa�e utby�egrunnlaget er gjeldende og kan 
beny�es for utby�eutbetalinger helt til neste års 
regnskap avlegges, med mindre det foretas kapitalen-
dringer eller avlegges en revidert mellombalanse. Det 
er generalforsamlingen som vedtar utby�e basert på 
styrets forslag, enten på ordinær eller på ekstraor-
dinær generalforsamling.

4. Begrenset revisjonsplikt
I 2011 ble det innført regler som gjør det mulig for 
visse aksjeselskap å velge bort (fravelge) bruk av re-
visor. Det er imidlertid fortsa� slik at mange transak- 
sjoner krever a�estasjon fra revisor. Videre kan 

Kjersti Holm er daglig 
leder i Formue Accounting. 
Hun er statsautorisert 
revisor og statsautorisert 
regnskapsfører. 
Hun er også fagansvarlig ,
 kvalitetsansvarlig og har 
ansvar for AML i Formue 
Accounting, som er 
spesialister på regnskap 
for investeringsselskap.

Eier du et investeringsselskap kan du trolig en hel del om hvordan 

du håndterer det skattemessige. Men kanskje har du også noen hull? 
Her gir vi fem tips til deg som eier investeringsselskap.   

TEKST: KJERSTI HOLM, DAGLIG LEDER I FORMUE ACCOUNTING

Fem tips til deg 
som eier investeringsselskap

“Et investerings-
selskap har andre 
utfordringer enn 
et selskap med 
ordinær drift – 
det har ofte få 
aksjonærer, 
ingen ansatte og 
ingen ordinær 
omsetning.” 
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TEKSTTRYGG FORVALTNING

enkelte �nansinstitusjoner ha krav om reviderte regn-
skap som en del av betingelsene for lån og garantier.

Men er det en god idé? En evaluering foreta� av pro-
fessor John Christian Langli ved Handelshøyskolen 
BI viste at selskaper som fravalgte revisor i 2012 sam-
let se� sparte 1.28 milliarder kroner. Undersøkelsen 
viser også at selskap som har fravalgt revisor ikke 
�kk høyere renter på lån eller har dårligere tilgang på 
kredi�. Evalueringen viste imidlertid også at selskap-
ene som har fravalgt revisor hadde lavere kvalitet på 
ligningsoppgavene når de valgte å levere disse selv. 
Selskapene som valgte fortsa� å beny�e en autorisert 
regnskapsfører oppre�holdt derimot kvaliteten på 
samme nivå.

5. Valg av regnskapsfører
Regnskapsbransjen er ulik andre bransjer når det 

gjelder spesialisering. Det er forholdsvis få aktører 
som har valgt å spesialisere seg, og de �este regnskaps- 
kontor har oppdrag innenfor en variert kundemasse. 
For et investeringsselskap hvor bilagsmengden er liten, 
men arbeid med årsavslutning og ligningspapirer er 
krevende, er det viktig å velge en regnskapsfører som 
kjenner utfordringene og kravene som stilles til disse 
selskapene.

Satsingsområde for Skatteetaten 
– flere kontroller i vente
Ska�eetaten avdekket ved kontroller en tid tilbake 
mangler og feilføringer ved innrapportering i handel 
med �nansielle produkter og kapitalendringer i aksje- 
selskap til en samlet verdi på over ti milliarder kroner. 
Det er grunn til å tro at vi også i perioden fremover 
kan vente �ere avgrensede kontroller kny�et til �nans- 
transaksjoner for investeringsselskap. 

“Ved avleggelse 
av årsregnskapet 
etablerer selskapet 
et teknisk utbytte-
grunnlag.”  

Formue er Nordens ledende, uavhengige rådgivningsfirma innen Financial 
Life Management. Vi bistår formuende privatpersoner, familier og stiftelser 

med rådgivning rundt investeringer, pensjon, skatt, jus, arv og generasjonsskifte samt kunst. Selskapet har 26 
kompetansesentre i Norge, Sverige og Danmark, blant annet i Tromsø, Trondheim, Ålesund, Bergen, Haugesund 
og Stavanger. Som stolt sponsor av Sjømatbedriftene gir utvalgte eksperter fra Formue i denne spalten råd til 
eiere rundt hvordan de på best mulig måte kan bevare og utvikle verdiene som skapes i næringen.



Torsken er den viktigste arten i norsk �skerinæring og 
essensiell for kontantstrømmen til både �åten, indus-
trien og eksportørene i hvit�sksegmentet. Norge er 
også den største fangst- og eksportnasjonen av atlan-
tisk torsk foran Russland og Island. Det siste tiåret har 
det vært en formidabel vekst i både førstehånds- og 
eksportverdien av norsk torsk som følge av en svak-
ere krone, høyere in�asjon, økte inntekter fra salg av 
biprodukter, samt produktutvikling. Med unntak av 

en nedtur under pandemien, har fangstinntektene fra 
torske�sket steget sammenhengende fra 2013 til 2022. 

Kombinasjonen av høye torskekvoter og lave priser 
bidro til at en rekke nye produkter ble introdusert i det 
europeiske markedet i 2013 og 2014. De kanskje vik-
tigste innovasjonene har vært og er tinte �letproduk-
ter, samt fryste utvannede produkter av salt�sk. Tinte 
�letprodukter, som gjerne omtales som «chilled» i det 
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Torsken er den viktigste arten i norsk fiskerinæring. De siste årene har imidlertid 
torsken blitt mer avhengig av det europeiske markedet. Utvikling av nye markeder 

utenfor Europa vil kunne stimulere etterspørselen, øke fangstinntektene og 

redusere faren for prisfall for fisk på lager. Næringen bør derfor satse 
mer på markedsutvikling framover.

TEKST: FINN-ARNE EGENESS, SJEFANALYTIKER SJØMAT, NORDEA. FOTO: NORDEA 

Flere markeder vil 

LØFTE TORSKEN



britiske markedet, har få� innpass i �ere vesteuropeiske 
markeder, samt i Nord-Amerika. Produktkategorien har 
ta� markedsandeler fra fersk torsk og gi� kategorien 
økt hylleplass. Fryste utvannede produkter av salt�sk 
�nnes først og fremst i Portugal og Spania, samt i min-
dre mengder i Sør-Amerika og Vest-Afrika. Produkt-
kategorien er et bekvemmelig alternativ til tradisjonell 
klipp�sk som forbruker må vanne ut før konsum. Slike 
produkter er typisk produsert av portugisiske bedri�er. 
Råsto�et er imidlertid i stor grad norsk salt�sk produ- 
sert av fersk torsk i Nord-Norge.

De siste par årene har veksten i e�erspørselen e�er 
torsk falt målt i førstehåndsverdi. Det skjer fordi 
torskekvoten har falt mer enn torskeprisen har økt. 
En slik tilnærming tar utgangspunkt i hva markedet 
er villig til å betale for det volumet som �skes. I �or 
var det særlig den minste torsken som hadde en svak 
prisutvikling på grunn av stor konkurranse fra rime-
ligere arter som Alaska pollock. De siste årene har det 
også vært tø�ere økonomiske tider i Europa på grunn 
av pandemien og økte levekostnader som følge av 
høye energipriser og et stigende rentenivå. Til tross 
for at veksten i Europa har flatet ut, eksporteres en 
stadig større andel av torsken til Europa.

Markedsutvikling 
I Arnho�s vekstmatrise er markedsutvikling en av �re 
vekststrategier. Mens andelen norsk laks til det euro-
peiske markedet har falt fra 80 til 70 prosent det siste 
tiåret, har torskenæringen bli� stadig mer avhengig 
av Europa. I �or ble 90 prosent av den norske torsken 

konsumert av europeisk forbrukere, mot 84 prosent i 
2012, dersom vi forutse�er at 80 prosent av torsken 
som eksporteres til Asia blir re-eksportert til Europa.

Markedsutvikling er viktig av �ere grunner. I tillegg 
til å stimulere e�erspørselen, vil det redusere avhen-
gigheten av enkeltmarkeder og dermed redusere 
markedsrisikoen. Siden årtusenski�et har vi eksem-
pelvis se� at torskeprisen har falt når det har vært 
utfordrende tider i den europeiske økonomien. Når 
salget til markeder utenfor Europa øker, vil næringen 
også bli mindre sårbare for svingninger i eurokursen. 
I arbeidet med nye markeder er det viktig å satse på 
markeder som kan ta unna store volum i perioder 
med høye kvoter, samtidig som næringen må utvikle 
nisjemarkeder med høy betalingsevne og -vilje. Slike 
markeder er særlig viktig i perioder med lave kvoter 
og høye priser, slik tilfellet er i år og slik det sannsyn-
ligvis vil være også til neste år.

Norsk laksenæring har i større grad enn hvit�sknærin-
gen lyktes med markedsutvikling. Veksten til markeder 
utenfor Europa er en viktig forklaring på økte lakse-
priser, hvor særlig konsumet av sushi, sashimi og poké 
i oversjøiske markeder har stimulert e�erspørselen. I 
januar og februar i år var det en betydelig prispremie på 
laksen til oversjøiske markeder og andelen hit er typisk 
høy i perioder med lave slakte- og eksportvolum, slik 
tilfellet er i første halvår.

Trend
De siste tiåret har andelen torsk til Europa økt. Det 

Finn-Arne Egeness, 
Sjefanalytiker Sjømat, 
Nordea
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Norsk salt�sk blir enten 
tørket til klipp�sk i Norge 
eller vannes ut og �yses i 
Portugal før salg.
Foto: Norges Sjømatråd

“Til tross for 
at veksten i 
Europa har �atet 
ut, eksporteres 
en stadig større 
andel av torsken 
til Europa.”



kan forklares med at Europa har høyest betaligneevne 
og vilje for norsk torsk. I Europa �nner vi også de store 
klipp�skmarkedene (Portugal), samt de viktigste 
markedene for tørr�sk (Italia og Kroatia) og salt�sk 
(Spania og Portugal). Likedes er viktige �letmarkeder 
som Frankrike, Storbritannia, Tyskland og Sverige her, 
og ikke minst det britiske Fish & Chips-markedet. 

Samtidig som andelen til Europa øker, er det en kraf-
tig nedgang i eksporten til Sør-Amerika og Afrika. 
Nedgangen til Sør-Amerika skyldes at eksporten av 
klipp�sk av torsk har falt med nesten to tredjedeler 
de siste 15 årene, blant annet på grunn av økt konkur-
ranse fra Portugal og Kina. Parallelt har det vært en 
betydelig nedgangen i eksporten av klipp�sk av torsk 
til Venezuela og Sør-Afrika. I Afrika har norske pro-
dusenter tapt markedsandeler til portugisiske ak-

tører, mens Venezuela opplever en dyp økonomisk 
og politisk krise. Kursutviklingen til  venezuelanske 
bolivar gjør at forbrukerne ikke lenger har kjøpekra� 
til å velge norsk klippfisk. I dag lever tre av fire i 
fattigdom her, og flere millioner har forlatt landet 
for å søke lykken andre steder.

Nord-Amerika 
Det eneste vekstmarkedet for norsk torsk utenfor 
Europa de siste årene har vært og er Nord-Amerika. 
I 2022 økte eksporten av torsk hit betydelig, men 
det skyldes i stor grad sanksjoner mot Russland e�er 
invasjonen av Ukraina. I �or falt derfor eksportverdi-
en av norsk torsk til Nord-Amerika med nesten 40 
prosent, da eksporten igjen normaliserte seg. På grunn 
av det amerikanske importforbudet på russisk torsk 
(både direkte og via Kina) er det grunn til å tro på en 
vekst i eksporten av norsk torsk til USA inneværende 
år. I starten av første kvartal i år ser vi en kra�ig vekst i 
eksporten av ulike torskeprodukter fra Norge til USA, 
både for hel �sk og mer bearbeidede torskeprodukter.

Markeder
Mye av torskekonsumet utenfor Europa har vært og 
er av forbrukere med europeisk tilkny�ing, og tradi- 
sjoner for konsum av torsk, herunder Brasil, Angola 
og USA. Framover er det viktig å videreutvikle disse 
markedene. Likeledes vil det være avgjørende å identi- 
�sere nye markeder og markedssegmenter med høy 
betalingsvilje, slike markeder �nnes i Midtøsten, i Asia 
og i Nord-Amerika. En utfordring i Nord-Amerika er 
konkurransen fra Island, men hvis e�erspørselen e�er 
torsk øker og islandske aktører kanaliserer mer torsk til 
det amerikanske markedet, vil det gi større muligheter 
i markeder hvor Island allerede er store, slik som 
Frankrike, Belgia og Spania. På samme måte vil norske 
aktører møte stor konkurranse fra Portugal i tidligere 
portugisiske kolonier slik som Brasil og Angola, hvor 
portugisiske selskaper har ta� betydelige markedsan-
deler innenfor segmentet fryst og utvannet salt�sk 
og klipp�sk. Likeledes vil det være mulig å introdus-
ere klassiske re�er som Fish & Chips i nye markeder, 
primært i tidligere britiske kolonier, samt skape prefer-
anser for norsk opprinnelse både på industrielt nivå og 
forbrukernivå.

Utfordringer
Dersom hvit�sknæringen lykkes i �ere markeder 
utenfor Europa, må torsken transporteres over lengre 
strekninger. Det gjør det mer krevende å ku�e klima- 
gassutslippene. I markeder langt unna Norge er det 
viktig å lykkes med produkter med lang holdbarhet, 
slik som saltede, tørkede og eller fryste produkter. 
Ferske produkter har vært og er viktig for laksen i 
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vekstmarkedet 
for norsk torsk 
utenfor Europa 
de siste årene 
har vært og er 
Nord-Amerika.”



oversjøiske markeder, men med økt fokus på å ku�e 
utslippene av klimagasser, bør næringen også ta hen-
syn til produktformat og transportmetode når de skal 
satse på nye markeder. På Færøyene har eksempelvis 
lakseselskapet Hidden�ord ku�et ut all �yfrakt. Sam-
tidig har andelen �let til oversjøiske markeder som 
Japan og USA økt kra�ig fra Norge de siste årene på 
bekostning av fersk hel laks. Det skjer både for å spare 
penger, men også for å redusere utslippet av klima-
gasser. Eksport av fryst hel torsk vil likeledes kunne 
skape lokale ringvirkninger i mo�akerlandet og re-
dusere trusselen for handelsbarrierer. En utfordring 
med å eksportere hel �sk er at det øker eksport- 
mengden og reduserer tilgangen på biprodukter som 
potensielt kan bidra til en lønnsom tilnærming til 
sirkulærøkonomi i Norge.

Laksen har vist at både markeds- og produktutvikling 
er viktig. Torskenæringen har vært �ink på produktut-
vikling, men mindre �ink på markedsutvikling. Skal 
vi lø�e torsken til nye nivåer er markedsutvikling en 
naturlig vekststrategi. Skal vi lykkes med det må alle 
aktørene i hele verdikjeden bidra.
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Framdri�en er langsiktig, høring av arbeidet behand-
let i komiteen er planlagt først i september 2025, 
mens publisering av standarden e�er planen skal skje 
i juni 2026.

I det følgende gis en kort oversikt over bakgrunnen 
og mandatet for de�e arbeidet. 

Bakgrunn
Grunnlaget for arbeidet med en Norsk Standard på 
de�e området er desinfeksjonsforskri�en (forskri� 
20. februar 1997 nr. 192). Denne forskri�ens formål 
er å forebygge og begrense spredning av smi�somme 
sykdommer hos akvatiske organismer gjennom til-

fredsstillende desinfeksjon av inntaksvann til, og av-
løpsvann fra akvakulturrelatert virksomhet. 

Både Ma�ilsynet og Veterinærinstitu�et har for-
valtningsmyndighet e�er forskri�en. Ma�ilsynet 
behandler i henhold til bestemmelsene i forskri�ens 
kapi�el II, krav om desinfeksjon av inntaksvann og 
avløpsvann. I henhold til kapi�el III kan Veterinærin-
stitu�et på sin side godkjenne hvilken metode og 
teknisk utstyr som kan beny�es i forbindelse med 
desinfeksjon av inntaksvann og avløpsvann.

Oppdrettsnæringen har endret seg betraktelig siden 
forskri�en ble utformet på midten av 90-tallet. I 

“Målet med 
standarden vil 
først og �emst 
være å 
standardisere 
metoder for 
måling av desin-
feksjonse�ekten.” 

NORSK SJØMAT 2-202442

NORSK STANDARD 
FOR DESINFEKSJON 

av inntaksvann til - og �a 
akvakulturrelatert virksomhet (SN/K 625)

Standard Norge har igangsatt et arbeid med å få på plass en Norsk Standard (NS) 

for desinfeksjon av inntaksvann til, og avløpsvann fra akvakulturvirksomhet. 

Til å jobbe med dette er det utnevnt en komite bestående av ulike 

interessenter fra blant annet næringsliv, myndigheter, akademia og forskning. 

Sjømatbedriftene er representert med ett komitemedlem.

TEKST: TONJE KUMMENEJE VANGEN, SJØMATBEDRIFTENE



“Ma�ilsynet 
og Veterinær-
institu�et har 
dessuten vurdert 
at godkjennings- 
ordningen som 
Veterinærinsti-
tu�et har ansvar 
for, ikke lenger er 
hensiktsmessig 
eller egnet.” 
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komiteens mandat påpekes det at det brukes «nye 
produksjonsformer (lukkede-, semilukkede-, og 
kombinasjonsanlegg på land), det bygges større se�e- 
fiskanlegg, fartøyene er større og mer avanserte, det 
oppdrettes nye arter, det utvikles generelt nye tek-
nologier og et fremtidig havbruk til havs konsept er 
også blitt et aktuelt tema».

Ma�ilsynet er nå i prosess med å endre forskri�en 
slik at den blir oppdatert i forhold til dagens situasjon 
i oppdrettsnæringen, og samtidig tilpasset en frem- 
tidig utvikling i næringen.

Ma�ilsynet og Veterinærinstitu�et har dessuten 
vurdert at godkjenningsordningen som Veterinærin-
stitu�et har ansvar for, ikke lenger er hensiktsmessig 
eller egnet. Veterinærinstitu�et ønsker ikke å ha en 
slik godkjenningsrolle da de «er en vitenskapelig 
institusjon og kunnskapsinstitusjon og -leverandør 
som primært skal drive med forskning, rådgivning 
og informasjon til ny�e for myndighetene og hele 
akvakulturnæringen». 

Det er i stedet ønskelig at denne godkjenningsord-
ningen i fremtiden skal overføres til en uavhengig 
tredjepart. De�e er bakgrunnen for at Ma�ilsynet 

og Veterinærinstitu�et har bedt Standard Norge 
utarbeide en standard som stiller krav til metoder og 
teknisk utstyr som beny�es av akvakulturvirksom-
heter. De�e arbeidet skal foregå parallelt med Ma�il-
synets endring av den nevnte forskri�en.

Målet med standarden vil først og fremst være å 
standardisere metoder for måling av desinfeksjonse-
�ekten. I tillegg skal standarden stille krav til egnete 
metoder og teknisk utstyr for desinfeksjon, samt krav 
til prøvetaking for kontroll av desinfeksjonse�ekt.

Komiteens mandat
Komiteen skal:
• utarbeide dokumenter som beskriver krav til 
 metode og utstyr til desinfeksjon av vann i 
 akvakulturrelaterte virksomheter.

• vurdere og foreslå tilleggsprodukter og evt. nye 
 relaterte produkter, eller revisjon av produkter, 
 basert på markedets behov innenfor området.

• vurdere overse�else av produktet til andre språk

• bidra til at produktene tas i bruk gjennom å foreslå 
kurs, seminarer, informasjonsmateriell ol.

NORSK STANDARD FOR DESINFEKSJON



Brosme beny�es hovedsakelig som råvare til pro-
duksjon av konvensjonelle produkter som salt�sk/
klipp�sk og tørr�sk. Per i dag eksporteres majoriteten 
av det som landes her til lands. Det meste ender opp 
som klipp�sk i Brasil, eller som saltet �let og tørr�sk 
til henholdsvis Italia og Nigeria. I Norge selges brosme 
som fersk, refresh eller frossent som �let, loins eller 
hel �sk. I tillegg selges den som le�saltet �let og som 
tørr�sk hos utvalgte forhandlere. 

Brosme fanges stort se� som bifangst, altså som 
utilsiktet fangst ved fisking av andre arter. Mens 
fisket i nord skjer kystnært med landinger av mindre 
størrelser, er det mer havbasert og større �sk landet 
i vestlandsregionen. De årlige landingene har ligget 
på mellom 7000 – 12 000 tonn i perioden 2017 til 
2021. Mens det har vært uregulert �ske på brosme 
tidligere, sa� Nærings- og �skeridepartementet i 2023 
en fastsa� regulering for brosme og lange nord for 
62°. Den disponible kvoten for 2023 for norske far-
tøy ble da sa� til ca. 8 000 tonn. Kvoten på brosme er 
nokså uendret for 2024.

De siste 20 årene har det generelt vært en positiv 
utvikling i brosmefangst, og med mye brosme til-
gjengelig er det muligheter for videre økning. Nærin-
gen ønsker å øke verdiskapingen og lønnsomheten 
av brosme, og �letproduksjon blir se� på som en 
mulighet. Bruk av arter som tradisjonelt ikke benyt-
tes til produksjon av �let er et økende fokusområde 
av �ere grunner. Det kan bidra til bedre utny�else 
og høyere verdi på tilgjengelig råsto�, i tillegg til å 
le�e presset på mer tradisjonelle og kommersielle 
arter, slik som torsk, hyse og sei. Gi� et kommersielt 
marked for brosmefilet, kan dette bidra til å øke 
verdiskapingen i norsk �skeri og etablere y�erligere 
tilgang på fersk hvit�sk i større deler av året. 

Hel brosme. En art som 
med stort potensiale. 
Foto: Guro Møen Tveit, 
SINTEF Ocean.

BROSME

Vitenskaplig navn: Brosme brosme  

Familie: Torskefamilien (Gadidaea )

Størrelse: Opptil 15 kg og 1,1 meter

Leveområde: Fra Irland til Island, i 
Skagerrak og Kattegat, det vestlige 
Barentshavet og Nordvest-Atlanteren. 
På kontinentalsokkelen/-skråningen 
og i fjordene.
Føde: Fisk men også sjøkreps, 
trollhummer og reker

Har du spist brosme? Brosme er en god matfisk, og kan kjennetegnes med 
sine hvite og faste fileter. Mange mener at smaken minner om hummer, noe som 

kommer av at den lever av skalldyr. Brosme er en bunnlevende fisk fra torskefamilien, 
og den finnes langs hele norskekysten. Kanskje er den ikke å finne hos din nærmeste 

dagligvarebutikk, men i høysesong, på vår og høst, finner du den rett som det er i 
fiskedisken hos spesialforretninger og fiskehandlere. Eller kanskje har 

du en hobby som fritidsfisker og fisker den selv?

TEKST: GURO MØEN TVEIT OG MAGNUS STOUD MYHRE, SINTEF OCEAN 

“Mens �sket 
i nord skjer 
kystnært med 
landinger av 
mindre størrelser, 
er det mer hav-
basert og større 
�sk landet i vest-
landsregionen.” 
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SINTEF har de siste årene jobbet mye med arten 
Brosme, med et ønske om å bidra til økt produk- 
sjon av denne arten. I prosjektene «Fersk linefanget 
brosme som råsto� til �letproduksjon» �nansiert av 
Fiskeri- og havbruksnæringens forsknings�nansier-
ing (FHF), og «�e Others» �nansiert av SINTEF. 
Gjennom prosjektene har forskere ved SINTEF 
jobbet med å kartlegge markedet og tilgjengelig tek- 
nologi, intervjuet næringsaktører, gjennomført pro-
duksjonsforsøk, testet ut refreshed produkter av loins 
og skissert et webbasert konsept for tilgjengelighet 
gjennom sesong.

Forskningen har vist at sammenlignet med andre 
mer tradisjonelle og kommersielle arter, konsumeres 
det en betraktelig lavere mengde brosme i dag. De�e 
er ikke utelukkende basert på preferanse, men mer på 
tilgjengelighet, rapportert av både dagligvarekjeder, 
grossister og restauranter. Fra o�entlig statistikk og 
tilbakemeldinger fra verdikjeden kommer det frem 
at det er betydelige forskjeller i størrelser av brosme 
landet i Norge, med et tydelig skille mellom nord, 
med en overvekt av mindre størrelser med mer 
kveis, og sør med større størrelser og mindre kveis. 
For dagligvare og grossister er mindre størrelser 
mer velkommen, men gjerne som bearbeidede pro-

dukter, mens det i restaurantmarkedet er et ønske om 
større �sk, mindre bearbeidet og fersk. 

For første gang i 2023 var det avsa� kvote på brosme 
og lange, som bygger opp under en bærekra�ig for-
valtning. Det er vel og bra, men realiteten er fortsa� at 
mye av brosmen som tas opp av havet og landes som 
bifangst ikke utny�es tilstrekkelig. Gjennom forsk- 
ningen har det o�e bli� nevnt at den mindre gode 
utny�elsen skyldes fraværende logistikk og marked, 
samt små volum, som det trolig er mye sannhet i. Sam-
tidig er det en stor mangel i innsikt for markedet, være 
seg hvor landingene skjer, til hvilken tid og pris. Slik 
innsikt besi�es i dag av personer som jobber te� på 
næringen til vanlig, som vet hvordan å navigere i salgs-
lag og annen o�entlig sjømatstistikk. Videre arbeid, 
før en etablerer en fungerende verdikjede, vil være å gi 
markedet denne innsikten på en svært intuitiv måte, 
slik at de kan bygge kunnskap om tilgjengeligheten 
(les: landingsmønsteret) til arter utover torsk, hyse og 
sei. Steg for steg kan de�e forhåpentligvis bidra til å 
øke sjømatkonsumet i Norge, både i butikk og på res-
taurant. Som et ledd i å øke norsk sjømatkonsum er 
det ønskelig å gjennomføre lignende studier for andre 
aktuelle kommersielle �skearter med potensiale for 
vekst.

Brosme �let med og uten 
skinn. Et godt utgang-
spunkt for dagens middag. 
Foto: Guro Møen Tveit, 
SINTEF Ocean.

Magnus Stoud Myhre, 
forsker hos SINTEF 
Ocean avdeling for Fiskeri 
og ny biomarin industri

Guro Møen Tveit, sen-
iorforsker hos SINTEF 
Ocean avdeling for Fiskeri 
og ny biomarin industri

Er du interessert i å lese mer om vår forsking på brosme sjekk ut disse websidene:
• h�ps://www.sintef.no/prosjekter/2021/fersk-linefanget-brosme-som-rasto�-til-�letproduksjon/
• Fersk linefanget brosme som råsto� til �letproduksjon (�f.no)
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Nye regler
22. februar publiserte Nærings- og Fiskerideparte-
mentet endringer andre-arter forskri�en. Forskri�en 
§ 7 første ledd a.) lyder nå: «Lokaliteter for torsk skal 
ikke etableres i gyteområder eller gytefelt for vill torsk, slik 
disse til enhver tid vises i Fiskeridirektoratets ne�baserte 
kartverktøy». Tidligere var ordlyden enklere og fast-
slo at «Lokaliteter for torsk skal ikke etableres i gyteom-
råder for vill torsk».

Klarere og strengere regel
Forskri�sendringen innebærer en klargjøring i den 
forstand at den �erner enhver diskusjon kny�et til 
hvilke områder som ikke skal ha lokaliteter til torske-
oppdre�. Den tidligere regelen innebar at søkeren 
kunne ta opp en diskusjon med myndighetene om 
et kartfestet gyteområde faktisk var et reelt gyteom-
råde. Regelendringen innebærer at slike diskusjoner 
ikke lenger kan ha noen betydning for adgangen til 
å få tillatelse til å etablere torskelokaliteter. Det av- 
gjørende er hva som står registrert i kartverktøyet og 
alle kan ved et raskt søk avklare hvilke områder som 
er stengt for torskeoppdre�.

Endingen må ses i sammenheng med at det tidligere i 
februar ble publisert nye regler om forurensning som 
innebærer at den som søker om lokalitetstillatelse til 
akvakultur av marine arter må foreta og dokumen-

tere langt mer omfattende miljøundersøkelser enn 
tidligere. Det er derfor viktig at myndighetene på 
forhånd avklarer hvilke områder som er uaktuelle 
for torskeoppdre�. Det har NFD klargjort gjennom 
denne forskri�en. Det er ingen som e�er disse for-
skri�sendringene vil bruke store midler på å utar-
beide en lokalitetssøknad for torsk i et kartfestet 
gyteområde eller gytefelt, selv om regelverket gir ad-
gang til dispensasjon i særlige tilfeller.

Ikke forbud utenfor de kartfestede 
områdene
I pressemeldingen om regelendringen presiseres det 
at man «tydeliggjør forbudet» og at det gis en «klar og 
re�slig bindende ramme». De�e er en viktig klargjøring 
siden man tidligere har ha� ulik praksis fra ulike for-
valtningsorgan, noe som i noen tilfeller har medført 
at det er gi� avslag på søknader om lokalisering av 
torskeoppdre� fordi lokaliteten ligger i et område 
som ligger i nærheten av registrerte gyteområder og 
gytefelt. 

E�er min oppfatning vil denne presiseringen fra 
NFD stenge for at forvaltningen kan beny�e nærhet 
til registrerte gyteområder og gytefelt som begrun-
nelse for å avslå en søknad om lokalitetstillatelse til 
torskeoppdre�. Etableringsforbudet gjelder kun i de 
kartfestede områdene.
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Advokat (H) Halfdan 
Mellbye, SANDS

TEKST: ADVOKAT (H) HALFDAN MELLBYE, SANDS ADVOKATFIRMA

Gyteområder for torsk 

– endringer i andre-arter forskriften 

“Det avgjørende 
er hva som 
står registrert i 
kartverktøyet og 
alle kan ved et 
raskt søk avklare 
hvilke områder 
som er stengt for 
torskeoppdrett.” 



Mangelfull adgang til å overprøve 
kartfestingen
Det er en stor svakhet med denne reguleringen at den 
stenger for muligheten til demokratisk og juridisk 
prøving av Fiskeridirektoratets kartfesting. Kart-
festingen skjer gjennom en intern faglig prosess i 
Fiskeridirektoratet og Havforskningsinstitu�et. I de-
partementets pressemelding heter det at: «Etatene 
oppdaterer kartlagene sine kontinuerlig for å sikre så presis 
informasjon om gytefelt som mulig.»
  
Problemet er at dette i realiteten er en omfattende  
arealdisponering av store sjøarealer langs norske- 
kysten. Den som sjekker kartverktøyet oppdager fort 
hvor store arealer de�e dreier seg om. Slik arealdis- 
ponering foregår ellers e�er åpne demokratiske pros-
esser som blant annet reguleres av plan- og bygnings- 
lovens planregelverk.

Det er to problemer med de�e rigide regelverket for 
gytefelt og gyteområder. 

Det ene er at oppdre�ere, kommuner og andre som 

ser feil i kartfestingen ikke har noen prosessuell 
mulighet til å få prøvet disse. De kan kun henvende 
seg til Fiskeridirektoratet og be om en faglig revur- 
dering. I høringen påpeker både næringsorganisa- 
sjonene og oppdre�sselskapet Ode de�e og viser til 
�ere eksempler på slike feil eller mangler i kartene. 
Det burde vært en formell mulighet til å få prøvet 
kartfestingene. 

Det andre er at det ikke �nnes noen mulighet for 
myndighetene til å foreta avveininger mellom hen-
syn til gyteområdene og andre relevante hensyn ved 
vurdering av konkrete lokaliteter. Når så store om-
råder er båndlagt som gyteområder er hensynet til 
villtorsken av ulike viktighet i ulike deler av området 
og på steder som er særlig egnet for oppdre� burde 
det vært mulig for myndighetene å foreta konkrete 
avveininger og kunne gi lokalitetstillatelse e�er en 
helhetsvurdering. 

E�er min oppfatning er et slikt system med absolu� 
forbud i store områder dårlig forvaltning av samfun-
nets arealressurser. 
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“Det burde 
vært en formell 
mulighet til 
å få prøvet 
kartfestingene.” 

ADVOKATENS HJØRNE

Les mer på 
fiskejuss.no 

– Sands blogg 
for fiskeri- og 
havbruksjuss



Minh Ha Pham jobbet på anlegget til Nordic Lunch 
i Trondheim, et selskap som leverer ferskmat til 
dagligvarebransjen. Her hadde hun jobbet i fem år 
før sjefen kom med den nedslående beskjeden om at 
bedri�en skulle �y�e produksjonen fra Trondheim 
til Oslo. Det førte til at 48 ansa�e på �lialen i Trond-
heim mistet jobben.  
 
– Jeg trivdes veldig godt i Nordic Lunch. Det var 
hyggelige kolleger, og jeg hadde kort reisevei til jobb, 
sier Minh Ha om sin tidligere arbeidsplass.  
 
Manpower og ledelsen hos Nordic Lunch gikk 
sammen for å se hvordan Manpower kunne bidra 
med nye jobber til de som var berørt av omorgan-
iseringen. Manpower visste det var behov for �ere 

fagarbeidere i sjømatbedri�en Is�ord. Derfor gikk 
de sammen med Is�ord for å se om de ansa�e passet 
inn og ville starte i Is�ord. 
 
– Manpower inviterte oss med på omvisning på 
anlegget til Isfjord. Da så jeg at jobben var ganske 
lik den jeg hadde hatt i Nordic Lunch med hånd-
tering av mat. Etter besøket ble jeg overbevist om 
at dette var et sted jeg ville jobbe, sier Minh Ha.  
 
Dermed tok det bare en uke fra Minh Ha og �ere av 
hennes kolleger gikk ut dørene til Nordic Lunch til 
ny jobb i Is�ord.  
 
Fra jobben i Nordic Lunch har Minh Ha med seg 
begrenset med erfaring om håndtering av �sk. 
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I løpet av noen dager gikk Minh Ha (42) fra å være arbeidsledig til ny jobb i 
fiskeribransjen. Rekrutterings- og bemanningsselskapet ManpowerGroup satser på 

fiskerinæringen og håper å kunne bidra med flere rekrutteringer til bransjen fremover.

TEKST OG FOTO: REDAKSJONEN I MANPOWERGROUP

LØSTE BEMANNINGSKRISE 
i Orkanger  

“Manpower 
inviterte oss med 
på omvisning 
på anlegget til 
Isfjord.” 



42-åringen synes det er spennende å jobbe med �sk, 
og synes at jobben krever stor forsiktighet og presi- 
sjon. Hun liker at hun også lærer noe ny�.  
 
Satser på bransjen 
Anders Røkke Bangstad er ansvarlig for FIAS-    
samarbeidet i ManpowerGroup. De inngikk sam-   
arbeidet med FIAS i 2023 som en del av satsingen 
på �skenæringen. 
 
– Nå satser vi stort på bransjen. Vi har allerede 
mange samarbeidsbedrifter innen fiskeri, men får 
stadig henvendelser fra nye. Vi har kontorer over 
hele landet, så vi blir en naturlig samarbeidspartner 
for mange �skeribedri�er, sier Bangstad. 
 
Han trekker frem at ManpowerGroup har mulig- 
heten til å levere mer enn bare produksjonsarbeidere 
og teknikere til �skeribransjen. 
 
– I ManpowerGroup har vi Manpower, i tillegg til 
Je�erson Wells og Experis. Disse leverer blant annet 
økonomer, ingeniører, ledere og IT-kompetanse, 
sier Bangstad. 
 
For å klare og dekke behovet for ansa�e i samar-
beidsbedri�ene må Bangstad og ManpowerGroup 
rekru�ere utenom de vanlige metodene.  
 
– Vi rekru�erer fra utlandet, i tillegg til at vi samar- 
beider med lokalmiljøet der bedri�ene ligger og 
mange forskjellige utdanningsinstitusjoner for å 
hente �ere til bransjen, sier Bangstad.   
 
Stort behov for flere  
Is�ord ble startet i 2006 i Trondheim, og gikk raskt 
fra å være en liten gründerbedri� til å bli et større sel-
skap gjennom en eventyrlig vekstreise. I dag har de 
230 ansa�e. Siden 2019 har de holdt til i Orkanger,              
45 minu�er fra Trondheim.  
 
Roar Hellum er HR-sjef i Is�ord. Han forteller at 
han personlig hadde et godt inntrykk av Manpower 
gjennom samarbeid på tidligere arbeidsplasser.  
 
– Det fungerte veldig bra, og jeg så derfor frem til et 
ny� samarbeid med dem, sier Hellum. 
 
Med et samarbeid med Manpower tror Hellum at 
Is�ord når ut til kandidater de ellers ikke ville kom-
met i kontakt med. Han sier de trolig ville lagt ut 
noen annonser, men erfaringene tilsa at det sjelden 
fører til riktig kompetanse alene.  
 

Hellum skryter av samarbeidet med Manpower, og 
synes prosessen har vært smidig og profesjonell hele 
veien.  
 
– Det startet med at vi presenterte bedri�en vår, og �kk 
vist hvilke behov vi hadde. Dere�er tok Manpower 
kontakt med de ansa�e i Nordic Lunch, sa�e opp in-
tervjuer med dem, og inviterte de ut til anlegget vårt i 
Orkanger.  
 
Hellum mener resultatet ble en vinn-vinn situasjon 
for både Is�ord og de ansa�e i Nordic Lunch.  
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Anders Røkke Bangstad, 
ansvarlig for FIAS-
samarbeidet i 
ManpowerGroup.

LØSTE BEMANNINGSKRISE

Minh Ha og Roar Hellum, 
HR-sjef i Is�ord.



– De gikk fra en trygg og fast jobb, til å oppleve stor 
usikkerhet da Nordic Lunch sa de skulle legge ned 
produksjonen i Trondheim. Da var det veldig �nt at 
vi kunne tilby de en jobb sammen med Manpower.  

Hellum synes det var ekstra hyggelig å oppleve at 
mange av de som mistet jobben sin �kk bli i lokal-  
miljøet uten å må�e �y�e til en annen del av landet 
for å �nne en jobb.  
 
Ulike bransjer 
Is�ord bruker hele �sken, og nesten ingenting av 
�sken blir avfall.  

– Hele �sken blir brukt, og vi produserer alt fra �let-
er til �skeolje. Det siste vi har gjort er å samarbeide 
med noen lokale produsenter som ønsket å lage klær 
av �skeskinn. Det er mange muligheter, sier Hellum 
begeistret. 
 
Selv om Nordic Lunch og Is�ord ikke produserer 
noen av de samme produktene, så var veien inn i 
bransjen for de ansa�e fra Nordic Lunch enkel.  
 
– Noe av det viktigste i hele matbransjen er å 
overholde de strenge reglene for mathygiene og 
HMS. Dermed hadde de ansatte i Nordic Lunch 
kunnskap om dette allerede før de begynte hos 
oss, sier Hellum.  
 
De nye ansa�e har derfor kommet raskt inn i job-
ben på Is�ord og bli� et positivt tilskudd til arbeids- 
plassen.  
 
– De nye ansa�e har ta� med seg nye tanker om 
hvordan vi gjør ting på produksjonslinja. De har 
vært et veldig positivt tilskudd til oss, sier Hellum, 
og understreker at de nye ansa�e også har tilført det 
sosiale på arbeidsplassen mye positivt.  
 
Viktig å kjenne kundens behov 
Katrine Haugland Hermann er kundeansvarlig for 
Is�ord i Manpower. Hun overtok ansvaret for Is-
�ord av en tidligere kollega.  

 
– Jeg har brukt mye tid på å bli kjent med Is�ord. 
Nå vet jeg med en gang om en aktuell kandidat vil 
passe inn i Is�ord eller ikke. Er det en match ringer 
jeg Roar og sier at «jeg har en god kandidat her. Har 
dere behov for �ere folk?», sier Hermann.  
 
De innleide til Is�ord, slik som Mihn Ha, er ansa� 
i Manpower, og derfor er det Katrine si� ansvar å 
følge de opp.  
 
– Til produksjonen rekru�erer Is�ord mye uten-
landsk arbeidskra�. Min jobb blir da å tilre�elegge 
for de ansa�e, med alt fra transport til ska�ekort, 
sier Hermann.  
 
Nye muligheter for flere  
Tilbake i Orkanger har Is�ord akkurat åpnet en 
tredje produksjonslinje. Det øker kapasiteten på an-
legget, og betyr at de fremover vil ha behov for �ere 
ansa�e. Da må de anse�e blant annet �ere teknikere, 
lagerarbeidere og produksjonsarbeidere til linja. 
 
–Samarbeidet med Manpower har gi� oss et mye 
større ne�verk, sier Hellum. Han er sikker på at �ere 
personer vil få muligheten til å bli en del av laget 
deres gjennom Manpower.  
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Katrine Haugland Hermann, kundeansvarlig for Is�ord i 
Manpower.

“Samarbeidet 
med Manpower 
har gi� oss 
et mye større 
ne�verk.”

“Noe av det 
viktigste i hele 
matbransjen er 
å overholde de 
strenge reglene 
for mathygiene 
og HMS.” 
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Gratulerer til alle 
vinnere med smakfulle 

produkter

Landsdekkende leverandør av 
røykeskap og produksjonsutstyr til 

næringsmiddelindustrien. 

www.nordicsupply.no

Ingredienser til 

næringsmiddelindustrien
 

Vi leverer til små og store 
matprodusenter

 
     

 

WWW.ALIMENTA.NO

TLF.: 67073800

GULL – KALDRØKT LAKS  •  GULL – GRAVET LAKS  •  GULL – ÅPEN KLASSE

GULL – KALDRØKT ØRRET  •  GULL – VARMRØKT LAKS

Mikals Laks AS 

Reinhartsen AS

NM I SJØMAT 2024 – RØKT OG GRAVET LAKS OG ØRRET

VI GRATULERER ALLE VINNERNE I 

sjomatbedriftene.no

fiasinnkjop.no

Leverandør av 

pakkemaskiner, 

emballasje og 

produksjonsutstyr.

multivac.com
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NM I SJØMAT 2024 – HÅNDVERK

Ingredienser til 

næringsmiddelindustrien
 

Vi leverer til små og store 
matprodusenter

 
     

 

WWW.ALIMENTA.NO

TLF.: 67073800fiasinnkjop.no

www.rff.no • Tlf.: 74 39 24 90 • Fjordgata 9, 7900 Rørvik

Kvalitetsleverandør 
av hvitfisk, pelagisk og prisbelønnet fiskemat

GULL – FISKEKAKER  •  GULL – FISKEBURGER/KARBONADE

GULL – FISKEPUDDING

GULL – FERDIGPRODUKT/FERDIGRETT

Fonn Egersund AS 

Arctic Chef AS

Gla’Laksen AS

VI GRATULERER ALLE VINNERNE I 

Vi gratulerer Gla’Laksen 
som norgesmester med sin Jegersild.

 Vi takker for valget av Kyvik Sild 
som råstoffleverandør.

En stor gratulasjon til alle 
vinnere av NM i Sjømat 2024.

Vi er stolt leverandør 
av etiketter og linerless 

til sjømatnæringen.

reflexetikett.no
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NM I SJØMAT 2024 – INDUSTRI

NM I SJØMAT 2024 – HÅNDVERK OG INDUSTRI

Gratulerer til alle 
vinnere med smakfulle 

produkter

Landsdekkende leverandør av 
røykeskap og produksjonsutstyr til 

næringsmiddelindustrien. 

www.nordicsupply.nosjomatbedriftene.no

GULL – FISKEKAKER  •  GULL – FISKEBURGER/KARBONADE

GULL – OSTEBURGER

GULL – FISKEPUDDING

GULL – FERDIGPRODUKT/FERDIGRETT

Lofotprodukt AS 

Platina Seafood Marked AS 

Rørvik Fiskemat AS

Brødrene Hjønnevåg AS

VI GRATULERER ALLE VINNERNE I 



“Verdens total-
produksjon av 
maursyre ligger 
på ca 1,1 million 
tonn og til Norge 
importeres ca 
3 % av denne 
mengden.”  

Lossing og lasting – syrebiler. Foto: Felleskjøpet

Verdens totalproduksjon av maursyre ligger på ca 
1,1 million tonn og til Norge importeres ca 3 % av 
denne mengden, rundt 33-34 tusen tonn(2023). Av 
denne relativt store mengden brukes omtrent 60-65 
% i �skeri- og oppdre�snæringa.

Som verdens største oppdre�snasjon av laks og ør-
ret og sammen med våre �skerier som lander også 
betydelige mengder av både hvit�sk og pelagisk 
�sk er maursyre en viktig komponent i verdiskap-
ingskjeden. Maursyre beny�es til ensilering i alle 
segmentene av �skeindustrien vår og med dagens 
teknologi er maursyra fremdeles den mest e�ektive 
og prisgunstige løsningen for ivaretakelse av fe� og 
protein fra både død�sk og restprodukter fra sløye-/
slaktevirksomhet. Alternativene til ensilering med 
maursyreprodukt er håndtering av råsto�et i fersk 
tilstand eller frysing. Begge disse alternativene har 
også betydelige utfordringer, bl.a kostnader. 
Verdenssituasjonen i 2022 medførte betydelig usik-
kerhet rundt leveranser av råvarer til fremstilling av en 

lang rekke produkter. Råsto� til maursyreproduksjon 
var intet unntak og de�e gjorde at tilbudet gikk ned 
og prisene økte. Nå i år er prisene på råsto� til maur-
syreproduksjon, naturgassen metan, kommet ned 
på et mer normalt nivå, men prisene vil svinge noe, 
blant annet på grunn av dyrere transport fra Kina.

Felleskjøpet har i mange år kjøpt vesentlige volumer 
av den maursyra som har bli� importert til Norge, 
vel 30 %, og vår største kundegruppe har vært norsk 
landbruk som ensilerer betydelige mengder gras. 
Vi tilbyr selvsagt også maursyre til �skeri- og opp- 
dre�snæringa og har plassert oss strategisk i forhold 
til å være nær de store selskapene ved at vi har lager-
tanker og syretapperi på Verdal i Trøndelag. I tillegg 
har vi kystlagre fra Bergen i sør til Kirkenes i nord og 
hvor vi til enhver tid har beholdninger med maur-
syrebaserte produkter og som derved kan leveres på 
kort varsel.

Felleskjøpet har eksistert helt siden 1896, er solid 

Norge er per capita den nasjon i verden som importerer mest maursyre. 
Tidligere ble det produsert maursyre her til lands, men dette er drøyt 30 år tilbake i tid. 

I dag er de store produsentene av maursyre i Tyskland, Finland og Kina.

TEKST: OLA SCHJEI, FAGSJEF FELLESKJØPET AGRI

ENSILERING AV FISK
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Lossing – syrebåt.
Foto: Felleskjøpet

etablert og har et betydelig distribusjonsne�verk 
over det ganske land som kommer våre kunder 
til gode. Til å håndtere henvendelser fra spesielt 
havbruksnæringen kan vi kontaktes nårsomhelst, 
selvsagt også i helger og høytider.

Fiskeri- og oppdre�snæringen beny�er først og 
fremst to varianter maursyrebaserte ensilerings- 
midler, med og uten antioksydanter. For død�sk, 
klassi�sert som «Kategori 2 ensilasje» brukes som 
regel syre uten antioksydant, mens restproduktene 
fra sløye-/ slaktevirksomhet, klassi�sert som «Kate-
gori 3 ensilasje» som o�est tilse�es antioksydanter. 
Denne ensilasjen har høyest verdi og antioksydan-
tene sørger for å bremse nedbrytingen av fe� som 
igjen gir selskapene som håndterer �skeensilasjen 
muligheten til å blant annet fremstille oljer med god 
holdbarhet.

Det må understrekes at produkter fra �skeensila- 
sjen kategori 2 og 3 ikke beny�es til humankonsum, 
men hovedsakelig til fôrproduksjon. EU’s kannibal-
ismeparagraf forbyr også bruk av f.eks lakseoljer i 
fremstilling av fôr til laks. Kategori 2 ensilasje benyt- 
tes heller ikke ved fremstilling av fôringredienser til 
matproduserende dyreslag.

I tillegg til fôrproduksjon brukes �skeensilasje også 
i prosessene til fremstilling av biodrivsto�(metan) 
som eksempelvis beny�es på rundt 110 gassdrevne 
busser i Trondheim. Her kan og nevnes at maursyre 
kunne vært benevnt som metansyre i forhold til 

øvrige organiske syrer, men maursyre er fast innar-
beidet i vårt språk.

Felleskjøpet leverer �ere varianter maursyrebaserte 
ensileringsmidler til �skeindustrien og tilbyr både 
bulk- og IBC-leveranser. I tillegg også en rekke andre 
produkter som brukes innen havbruksnæringen. 

Norge er en havnasjon og har forvaltet ressursene 
fra havet så lenge menneskene har bodd langs 
kysten vår. De�e kommer vi som nasjon til å fort-
se�e med. I fremtiden, når oljen e�er hvert tar slu�, 
blir havet og forvaltningen av ressursene derfra enda 
viktigere. Ikke minst også en bærekra�ig næringsvei 
for Norge. Felleskjøpet skal være en stabil og god 
samarbeidspartner for �skerinæringen også inn i 
fremtiden.

– ble grunnlagt i 1896

– eies av om lag 37.500 bønder

– omsatte i 2023 for 20,5 milliarder NOK

– har i dag 4296 ansatte

– har 100 butikker fra nord til sør

– eier Granngården i Sverige

– eier Norgesmøllene og Mesterbakeren

– er markedsregulator for korn i Norge 

“I tillegg til 
fôrproduksjon 
brukes �ske-
ensilasje også 
i prosessene 
til �emstilling 
av biodrivsto� 
(metan) som 
eksempelvis 
beny�es på 
rundt 110 gass-
drevne busser i 
Trondheim.”  
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Det �nnes i dag �ere miljømerkeordninger som 
næringen kan beny�e for å synliggjøre si� miljø- 
ansvar og som kan skape et konkurransefortrinn i 
markedet. Debio har i år lansert miljømerkeordnin-
gen «Bærekra�ig villfanget» for virksomheter som 
blant annet kan garantere at sjømaten i produktene 
er fra MSC-serti�serte norske �skerier, fanget uten 
bruk av bunntrål og kun transportert i Norge.   

I den nye merkeordningen må virksomhetene 
kunne dokumentere sporbarheten til �sken og at 
den er fanget uten bunntrål og MSC-serti�sert.  

– Vi bygger på gode etablerte tredjepartssystemer 
hvor det ikke er bransjen selv som står for merkingen, 
men en uavhengig aktør. De�e skal sikre tillit mel-
lom produsent og forbruker. MSC-serti�seringen 

sikrer at bestandene er bærekra�ig forvaltet og at 
�skeriene aktivt minimerer bifangst av sårbare arter. 
Utover det stiller vi krav som vi vet miljøbevisste 
forbrukere er oppta� av, sier Johan Henrik Frøstrup, 
daglig leder i Debio.

Merkeordningen er til for de som pakker �sken 
enten fra egne verdikjeder eller fra andre, både rene 
�skeprodukter og foredlede. For de foredlede stilles 
det egne krav for andelen og opphavet innblandet 
sjømat samt at øvrige landbruksingredienser skal 
fortrinnsvis være nordiske og/eller økologiske.

Ingen bunntrål
De senere årene har bunntrål vært et omstridt tema 
i o�entligheten. Forskning har vist at bunntråling 
kan ha negative konsekvenser både for klima og for 

En ny miljømerkeordning fra sertifiseringsorganisasjonen Debio skal gjøre det enklere 
for forbrukere og innkjøpere å velge bærekraftig villfisk som er fisket uten 

bunntrål og hvor fangst, foredling og pakking foregår i Norge. 

TEKST: PETER MØLLER. FOTO: DEBIO/ÅSMUND SEIP/HEIA FOLK AS

Helnorske verdikjeder i 
NY MILJØMERKEORDNING
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“Vi bygger på 
gode etablerte 
tredjeparts-
systemer hvor det 
ikke er bransjen 
selv som står for 
merkingen, men 
en uavhengig 
aktør.”  



ØNSKER NORSK 
BEARBEIDING: 
Johan Frøstrup, daglig 
leder i Debio, vil det 
enklere for produsenter å 
nå de kundene som ønsker 
å velge bort den bunntrål-
fangede, langreiste og 
trippel�yste sjømaten.

det biologiske mangfoldet i havet. Metoden er ifølge 
Havforskningsinstitu�et den menneskelige aktivi-
teten som i geogra�sk utstrekning har størst negativ 
påvirkning på havbunnen1. I tillegg har forskning 
pekt på bunntrål som den �skemetoden som bidrar 
til de største klimagassutslippene2. 

– Det er i dag ingen måte å kommunisere de�e på til 
forbrukerne gjennom eksisterende miljømerkeord-
ninger. Nå gjør vi det enklere for produsenter å nå 
de kundene som ønsker å velge bort den bunntrål-
fangede, langreiste dobbel- og trippelfryste sjømaten, 
fortse�er Frøstrup.

Støtter norsk bearbeiding
En betydelig del av sjømaten som selges i norske 
butikker er fraktet verden rundt for bearbeiding, før 
den ender opp i frysedisken. Til og med den norsk-
fangede sjømaten kan ha vært innom land som både 
Kina, Polen og Danmark før den den ender opp i 
Norge igjen.

– Lang frakt av sjømat er verken bra for klimaet, 
norske arbeidsplasser eller kvaliteten på �sken. Fiske-
produkter merket med «Bærekra�ig villfanget» 
skal være både �sket og foredlet i Norge. Interessen 
for ordningen har så langt vært stor og det er tyde-
lig at �ere aktører ønsker å synliggjøre den mest 
bærekra�ige sjømaten som �nnes i norske butikker, 
sier Frøstrup.

Miljømerkeordningen gjør det enklere å nå �ere 
typer bevisste forbrukere, fra miljøbevisste eller 
kvalitetsbevisste forbrukere til de som vektlegger 
matens opphav. Den siste Spisefaktaundersøkelsen 

fra Ipsos (2022) viste at 53 % av forbrukere legger 
vekt på at maten er norsk. De�e poenget ble enda 
tydeligere formidlet i Tankesmien Agendas under- 
søkelse fra høsten 2023 hvor så mange som 77 % 
ønsket at «mer av det vi spiser og drikker i Norge, 
skal være produsert, bearbeidet og pakket i Norge» 
(Agenda 2023).

En merkeordning i utvikling
Standarden, som ble lansert i januar i år, skal ut-
vikles videre fremover. 

– Skal en miljømerking være ny�ig må den �nne 
en balanse mellom å skape reell e�ekt for et bedre 
miljø, være oppnåelig for �ere i bransjen og samtidig 
bidra til at man har noe å strekke seg e�er. Vi ønsker 
å videreutvikle og styrke standarden i dialog med 
bransjen, sier Frøstrup.

Debio er kanskje for de �este kjent som en tilsyns- 
virksomhet for økologisk og primært landbaserte 
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“Miljømerke-
ordningen gjør 
det enklere å nå 
flere typer bevisste 
forbrukere, fra 
miljøbevisste eller 
kvalitetsbevisste 
forbrukere til de 
som vektlegger 
matens opphav.” 



produksjoner, men de�e er ikke første gangen 
Debio har beveget seg vekk fra åkeren.

– Gode, troverdige tredjepartsmiljømerkeordninger 
er nødvendig for alle næringer. Debio har tidligere 
kontrollert norsk villfanget �sk på vegne av svenske 
K�V sine regler. Denne ordningen består fortsa� 
og vi driver fortsa� tilsyn e�er de�e regelverket, 
men samtidig har det vært et ønske hos �ere aktører 
å kunne utvikle de�e videre for å skape større e�ekt 
for norske forhold, kommenterer Frøstrup.

 Interesse hos flere aktører
Flere aktører har allerede vist interesse for serti-
�seringsordningen, og allerede ved lanserings- 
uken i januar kunne konsumenter �nne den første 
bærekra�smerkede sjømaten av torsk, hyse, brosme, 
lange og sei fra Gunnar Klo AS på Oda.com, under 
merkevaren STØ. «De�e har vi ventet på!» var 
reaksjonen fra kategorisjef Bent Karlsrud i ODA da 
denne merkeordningen ble gjort kjent.

– Våre kunder er svært oppta� av bærekra�, og 
vi har faktisk se� en økning i antall henvendelser 
om hva som er bærekraftige fiskeprodukter. Nå 
har vi merket hvitfisken fra STØ med det nye 
bærekraftsmerket fra Debio og gjort det mye en-
klere for kundene å velge den mest bærekraftige og 
klimavennlige sjømaten. Vi er stolte av å være den 
første dagligvareaktøren i verden som tilbyr Debio 
bærekraftsmerket fisk, sier kategorisjef Bent Karls-
rud i ODA.

Merkeordningen høstet også ros fra både politiske 
partier og miljøorganisasjoner ved lansering, og 
�ere dagligvareaktører har allerede meldt sin inter- 
esse for ordningen. Fremover er det opp til pro-
dusenter, innkjøpere og forbrukere å vise at norske 
verdikjeder og bærekra�ig �ske er veien å gå. 

Mer informasjon om merkeordningen finnes på debio.no 
https://debio.no/baerekraftige-fiskeprodukter/

Debio har stått for merking av mat og utvikling av økologien i nærmere 40 år. Debio er 
garantisten for at varer merket med våre godkjenningsmerker er produsert på en økologisk 
og bærekraftig måte, og organisasjonen er akkreditert av Norsk Akkreditering. Debios 

hovedoppgave er sertifisering, og på oppdrag fra Mattilsynet godkjenner Debio norske virksomheter som omsetter 
og produserer økologiske produkter. Alle disse får muligheten til å bruke det grønne Ø-merket i sin markedsføring. 
Ø-merket viser til en transparent, tredjepartisertifisert produksjonsstandard. Debio utfører også godkjenning på 
grunnlag av egne private regelverk, slik som Grasbasertmerket, serveringsmerkeordningen, og det nyeste skuddet 
på treet er et eget miljømerke for bærekraftige norske fiskeprodukter. Miljømerket Bærekraftig villfanget gjør det 
enklere for norske forbrukere å velge den mest kortreiste, klimavennlige og bærekraftige sjømaten som finnes 
tilgjengelig i dagligvarehandelen i dag.
 

Debio tilbyr også i dag veiledning og formidling knyttet til bærekraftige måltider og økologiske og bærekraftige 
produksjoner gjennom DebioInfo og veiledningstjenesten Matvalget.

Referanser
1  h�ps://www.hi.no/hi/ne�rapporter/rapport-fra-havforskningen-2023-1
2  h�ps://www.nature.com/articles/s41586-021-03371-z)
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STØ KURS: 
Gunnar Klo AS Vesterålen 
er en av virksomhetene 
som har valgt å beny�e 
den nye merkeordningen.
Fra venstre: Gunnar Jarl 
Klo og Astrid Klo.
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Fiskerinæringens Innkjøpsselskap AS (FIAS) 
ble etablert i 1994. Vi arbeider for å gi våre 
aksjonærer de beste prisene i markedet på 
en rekke ulike produkter og tjenester. 

Selskapet har i dag 4000 aksjonærbedrifter fra små og store bedrifter 

i fiskerinæringa.

  FIAS har avtaler med følgende samarbeidspartnere: 

Bli med oss du også!  – Mer info: www.fiasinnkjop.no

Ansatte i FIAS-bedrifter og medlemmer i Norges Fiskarlag kan nå også benytte disse avtalene.

IVAR

AS

®

VI TAR INNEMILJØET PÅ ALVOR

Reisebyråtjenester Flyreiser Hotell HotellForsikringer Overnatting
if ... Skadeforsikring

Hotell

Overnatting

Forbruksvarer, kjemikalier og rekvisita  Møbler og innredningMarkedets raskeste dør-dør tjeneste Etiketter og embalasje Profilprodukter og Konseptutvikling

Flyreiser Digitale etiketterAnalysetjenester Leverandør til næringsmiddelindustrien Finansielle tjenester Gassolje, strøm og energi

Konsulenttjenester, kjemi og vaskeanlegg Krydder, stivelse og hjelpestoffer Festemateriell og byggevarer Analysetjenester Mat og drikke Bedriftshelsetjeneste

Kartongemballasje IT-løsninger for skipEmballasje og lab-utstyr Utstyr til næringsmiddelbransjen Ulike kvalitetskurs og tjenester Papir, tørk og dispensere Finansiering, fakturering, inkasso

Næringsmiddelrenhold Trådløse IoT-sensorerBransjetilpasset HMS-løsning Hotell Mattrygghet, kvalitet og HMS Emballasje og maskiner

Bærekraftig gjenvinning 

over hele landet

Forbedrer innemiljø Labutstyr og emballasjeRengjøringsmidler, maskiner og utstyr Regnskap og rådgivning Rekruttering og bemanning Massivpapp Reisebyråtjenester

Plastemballasje BemanningElektriske artikler B2B Gaveesker for laks og ørret Skadedyrbekjempelse Rekruttering

Sikkerhetsstyringssystemer 

og andre tjenester

Rekvisita og driftsmateriell Digitale signeringsløsningerSkadedyrbekjempelse Plastemballasje Bølgepapp Fullsortiment grossist

Næringsmiddelhygiene

og skadedyrbekjempelse

Drift og vedlikeholdsrekvisita Maskiner og emballasjeAnalysetjenester Energiløsninger Emballasjeprodukter Etiketter Industrimaling

Kontor-, lager- og verkstedinnredning Leie og vask av arbeidstøyPensjon Elektro-materiell

Totalleverandør 

på emballasje og rekvisita Gassprodukter Rekvisita

Slanger, drift- og vedlikeholdsprodukter

VA, VVS, Elektro, Verktøy, 

Drift, Verneutstyr, Arbeidsklær

if ... Skadeforsikring
Forsikringer Maskiner og vedlikehold

Flexible filmer og vakuumposer 

for næringsmiddelindustrien  Økonomisk rådgivning Telefonitjenester

Ensileringsprodukter Kurs og førstehjelpsutstyr

 



FIAS har tegnet rammeavtale med Phonero som 
innebærer en nyskapende mobil bedri�sne�løsning 
for sine medlemsbedri�er. Phonero Bedri�sne�, 
kombinert med kommunikasjonsappen Youtello, 
gir funksjonalitet som ingen andre kan tilby i marke-
det. Med Phonero + Youtello får bedri�er markedets 
beste sentralbordløsning (EPSI 2023) i tillegg til 
smartere og pro�ere håndtering av kunder og lever-
andører på mobil.

- Kombinasjonen av Phonero + Youtello gjorde at vi 
ønsket å se nærmere på en rammeavtale.    

Løsningen fremstår unik, fordi den kny�er telefoni te� 
til kunde- og leverandøroppfølging for alle ansa�e. 
Vi anbefaler alle medlemmer å gjøre en vurdering 
av de�e nye konseptet, sier daglig leder i FIAS, Frode 
Kvamstad.

Løser utfordringer i arbeidshverdagen
Når noen ringer deg på din mobil, vet du om det er en 
kunde eller leverandør som ringer? Vet du hvem som 
snakket med kunden sist og om noe viktig ble avtalt?  
Hvor lagrer du viktige notater og hvor enkelt er det 
å lage oppfølgingsoppgaver når du er ferdig med en 
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TEKST:  DAN TORE ANDERSEN, FIAS. FOTO: PHONERO

NY LEVERANDØRAVTALE 
MED PHONERO

legger til re�e for økt salg og lavere 
kostnader for medlemsbedri�er

Fra venstre: Regionsjef i Phonero Mats-Even Eid, Daglig leder i eDialog24 AS (Youtello) Eljar Ness og Frode Kvamstad, Daglig leder i FIAS. 
Foto: Dan Tore Andersen



telefonsamtale? Og dersom du var oppta� da en 
kunde eller leverandør ringte, husker du alltid å ringe 
tilbake når du har lovet det?

- Phonero + Youtello løser hverdagsutfordringer 
for ansa�e i de �este bedri�er. Endelig kan man vite 
hvem som ringer, hvem som sist hadde kontakt med 
en kunde og om noe ble notert. Alt de�e før man 
svarer på en mobilsamtale. Smart oppgavehåndter-
ing i kjølvannet av telefonsamtaler sikrer i tillegg at 
man får mere presis oppfølging av kunder- og lever- 
andører. Vi får tilbakemeldinger om at løsningen 
oppleves å være revolusjonerende fordi ting går av 
seg selv, sier Eljar Ness i eDialog24 AS om løsningen 
som er skapt gjennom et innovasjonssamarbeid med 
Phonero, og stø�et av Innovasjon Norge.

Informasjon i tide
Med Youtello tilkoblet Phonero Bedri�sne� får 
ansa�e viktig kundeinformasjon allerede før man 
svarer på en samtale. Oppgave-håndtering, som er 
svært enkel å bruke, sikrer blant annet at ansa�e alltid 
husker å ringe folk tilbake når det er lovet.  

En unik løsning og et konkurranse-
fortrinn
-Slik konkurransesituasjonen er i de �este bransjer i 
dag så er det mange løsninger som blir like fordi ak-
tører kopierer hverandre. Det konkurreres stort se� 
på pris, tilgjengelighet og service. For å skille seg ut 
må man ha noe unikt i tillegg. I Phonero har vi pris-
vinnende løsninger for både bedri�sne� og kost-
nadsdeling fra før av. Helheten vi nå i tillegg har skapt 
med Phonero + Youtello, gjør at vi sammen kan tilby 
en enestående bedri�sne�løsning som ingen andre i 
markedet kan tilby, sier regionsjef i Phonero, Mats-
Even Eid. 

-Vi er stolte over å ha inngå� en rammeavtale med 
Fiskerinæringens Innkjøpsselskap AS (FIAS) hvor 
det fokuseres på nyskapende løsninger i tillegg til 

kvalitet og konkurransedyktige vilkår. Jeg er sikker 
på at bedri�er som beny�er seg av rammeavtalen, 
vil få bedre tilgjengelighet på telefon og mer presis 
oppfølging av kunder og leverandører. Resultatet bør 
måles i økt salg og kostnadsbesparelser, avslu�er Eid. 

For y�erligere informasjon om den nye leverandør- 
avtalen med Phonero gå til www.�asinnkjop.no/aktuelt 
eller henvend deg til deres kontaktperson i Phonero.

Kontaktperson hos Phonero:
Mats-Even Eid
Regionsjef
M: 477 92 000
E: matseven.eid@phonero.no
         
www.phonero.no    
www.youtello.no
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“Med Youtello 
tilkoblet Phonero 
Bedri�sne� får 
ansa�e viktig 
kundeinforma-
sjon allerede før 
man svarer på 
en samtale.”



Eurofins Food & Feed Testing i Norge arbeider lokalt. Vi er stolte av vår brede 
kompetanse, hvor hovedparten av de ansatte innehar universitetsgrader innen 

naturvitenskapelige fag nært knyttet opp mot Eurofins’ fagsegment, 
kort fortalt fra jord og hav til bord.

Euro�ns ønsker å kunne tilby gode tjenes-
ter til FIAS’ medlemmer og vi arbeider 

kontinuerlig med ulike konsepter som 
skreddersys inn til de ulikesektorene 
innenhavbruksnæringen. 

Nå skal vi fortelle deg hvordan 
vi jobber:

Vi forse�er å bygge et sterkt lag in-
nen sjømat og havbruksnæringen. Vi 

er utrolig stolte over å ha en så dedikert 
og kompetent avdeling med ressurser for å ta 

havbruksnæringen videre opp og frem. 

De siste årene har vi økt konsentrasjonen og oppmerksomheten 
på havbruk og marin sektor. De�e gjenspeiles i alle ledd i Euro�ns’ 
organisasjon. Det er viktig for Euro�ns Food & Feed at ansa�e 
er oppdatert på næringen, har praktisk erfaring fra industrien og 
forståelse for problemstillinger og utfordringer; fordi vi har stå� 
i det selv. Kompetanse generelt og særkompetanse spesielt, er en 
verdi i seg selv. Denne er vi oppta� av å dele med vårt kundene�- 
verk. 

Siv-Heidi Henriksen
Siv-Heidi arbeider som kundekontakt for marin sektor og er vår 
ekspert på holdbarhetsstudier på sjømat, vannanalyser, samt sen-
soriske problemstillinger. Hun 
har kontorplass i Tromsø og 
har mye av sin aktivitet i 
Nord-Norge, men arbeider 
over hele landet. Siv-
Heidi har lang og bred 
erfaring innen nærings-
middel og kos�ilskudd 
basert på marine oljer, 
produkt- og prosessutvikling 

av  råsto� til slu�produkt. Hun er aktiv deltaker i kunnskapsnet-
tverkene Biotec North, Norsk Sensorisk Ne�verk og Blue Legasea.

Siv-Heidi har en MBA strategisk ledelse og økonomi og har gå� 
næringsmiddelfag i Trondheim (BSc) og næringsmiddeltekniker 
ved Teknisk fagskole, Norconserv, i Stavanger. 

Tone Stigen Martinsen
Tone bor i Sande�ord, og er opprinnelig fra Sandnes. Hun har en 
master i Akvakulturernæring fra Ås, samt en lektorgrad og Mini- 
MBA. Tone har arbeidet hovedsakelig kommersielt, både som 
produktutvikler, produktansvarlig og salgssjef, men også som fag- 
ansvarlig innen ernærings- og farmasøytiske produkter til �ørfe, 
svin og �sk. I tillegg har hun vært kvalitetsansvarlig i dyrefôr-pro-
duksjon. 

I Euro�ns Food & Feed arbeider Tone som markedsutvikler hav-
bruk og skal �nne �ere spennende konsepter til havbruksnærin-
gen. Hun deltar i Marint Protein Net-
tverk sammen med Euro�ns’ Fagsjef 
Kjemi, Gjermund Vogt. 

Stine Eriksen
Stine bor i Trondheim og
 er utdannet Mat-teknolog 
(BSc) fra NTNU med 
en MBA i strategi og ledelse 
fra UiN. 
Stine har bakgrunn fra pro-
duktutvikling og kommersiell 
virksomhet som kundeansvarlig. 
I Eurofins arbeider Stine bredt innen de fleste fagfelt. Hun har 
hatt særlig fokus på fiskeoppdrett og foredling av biprodukter av 
marin opprinnelse. 

Stine er ute i foreldrepermisjon frem til påske, og hun er klar til å 
begynne arbeidet igjen i denne spennende næringen!

Globalt og lokalt
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Oline Alfredsen 
Oline er nyeste medlem på laget og har solid bakgrunn fra �let-
produksjon og salg av hvit�sk og laks. Hun vil arbeide mye ut mot 
kundene og hun er godt kjent i Nord-Norge. Olines styrke er in-
nen kvalitetssikring av slakterier, prøvetakning og �skeoppdre�.
Oline har en master i Sjømatproduksjon fra Tromsø og arbeider 
fra Moss.

Euro�ns Food&Feed Testing har fysis-
ke mikrobiologi-laboratorier fordelt 

langs hele Norgekysten fra Moss, 
Klepp i sørvest, Havlandet i Florø, 
Ålesund, Sortland og Leknes, 
til Alta i nord. Prøvemo�ak for 
kjemiske analyser er i Moss. De 

�este kjemiske analyser utføres 
ved andre Euro�ns laboratorier i 

Europa. 

 Flere av våre laboratorier har status som Kom-
petansesenter som har ekspertise innenfor si� spesi�kke fagfelt av 
analyseparametere.

Eurofins med sterk struktur
Euro�ns Food & Feed Testing Norway er en del av et globalt net-
tverk av kompetansesenter -og laboratorier. Samlet under konsern-
navnet Euro�ns Scienti�c er Euro�ns verdens ledende selskap in-
nen blant annet kontroll og validering av næringsmidler, husdyr-/
fôrproduksjon, miljø, farmasi, DNA-analyser og landbruk. Euro-
�ns Scienti�c, med sin internasjonale tilstedeværelse, har 61.000 
ansa�e fordelt på 61 land og over 900 laboratorier. Euro�ns Food 
& Feed Testing kan skilte med en omfa�ende portefølje med over 
200.000 analysemetoder. 

Overordnet målsetningen for Euro�ns er å tilby våre kunder og 
partnere markedets høyeste kvalitet i alle ledd, det være i kompe-
tent kundeveiledning, integritet i analyseresultater, korte leverings-
tider og enkel resultathåndtering. 

Euro�ns Food & Feed Testing Norway AS
Møllebakken 40, 1538 MOSS 

 
Ta kontakt med oss på mat@�n.euro�ns.com 
eller undersøk mer på www.euro�ns.no
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I denne forbindelsen ser �ere og �ere brukere at det blir viktigere å kunne analysere fe�syrer i mengde som g/100g i stedet for prosent. 
Euro�ns har videreutviklet og validert opp en analysemetode for å kunne bestemme eksakte 
mengder av Omega-3 fe�syrer i ulike matrikser som �skeolje, �skemel, �skefôr og muskel.

En større artikkel om de�e temaet kommer i Norsk Sjømat nr 3.

I de siste årene har verdensmarkedsprisene på marine oljer økt på grunn av mangel 

i markedet. Ulike alternative oljekilder dukker samtidig opp på markedet.

Nytt analysetilbud for optimalisering 
av omega-3



FIAS – Fiskerinæringens Innkjøpsselskap AS
Alle sjømatbedriftene i Norge kan bli aksjonær i FIAS, som forhandler innkjøpsavtaler på vegne av aksjonærene. 
I dag er det vel 4000 bedrifter som kan handle gjennom avtalene. 
For mer informasjon: www.fiasinnkjop.no 
FIASNYTT er en informasjonsplass for samarbeidspartnerene til FIAS

Fra venstre: Salgs og markedsdirektør, Torgeir Morkhusker, Daglig leder FIAS, Frode Kvamstad, kjededirektør, Hanne Vedeler og �M storkunde, Stefan Tran.
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Norengros og FIAS forlenger samarbeidet 
for 3 nye år med opsjon på ytterligere 

2 år for Norsk sjømatindustri
I denne uken ble det signert en ny avtale med Norengros, en av 
FIAS sine lengste samarbeidspartnere i nærmere 30 år. Norengros 
har gjort en fenomenal jobb for alle type bedri�er i FIAS, fra den 
minste �skehandler til de største konsernene i Norsk sjømatindustri. 
De har utviklet sortimentet i takt med behovet fra industrien. Vi job-
ber nå sammen for å �nne de riktige produktene innen stroppebånd, 
strekk�lm og foringssekker som brukes i store volum. Her er om å 
gjøre å �nne de riktige kvalitetene og de beste prisene i markedet.

Norengros omfa�ende varesortiment gir deg større valgfrihet og 
�ere muligheter. I samarbeid med markedsledende produsenter, kan 
de tilby markedets bredeste sortiment. Hos de får du profesjonelle 
råd og personlig veiledning for å kunne velge de beste produktene 
til dine behov.

Deres kompetanse – din trygghet 

Deres omfa�ende varesortiment gir våre aksjonærer større valg- 
frihet og �ere muligheter. I samarbeid med markedsledende pro-
dusenter, kan de tilby markedets bredeste sortiment. Hos Noren-
gros får du profesjonelle råd og personlig veiledning for å kunne 
velge de beste produktene til dine behov. De hjelper deg å se�e 
sammen en portefølje med alt fra standardprodukter til spesial- 
løsninger – der sentrale stikkord er kvalitet, brukerny�e, miljø og 
totaløkonomi. 

Vår bransje blir presset på å redusere kostnader, og må �nne nye mer 
og mer e�ektive arbeidsmetoder, uten at det går ut over kvaliteten. 
Det er vanskelig hvis man ikke tenker ny� – de siste 30 årene har 
Norengros hjulpet våre bedri�er med akkurat de�e! 
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Kvalitetsleverandør av hvitfisk, pelagisk og prisbelønnet fiskemat
www.rff.no • Tlf.: 74 39 24 90 • Fjordgata 9, 7900 Rørvik

Hamnegata 43, Molde | Tel: 71 25 19 35
kjellrune@horsgaard.no | Følg oss på  

Tlf: +47 22 88 46 00

www.abcorneliussen.no

Leverandør av krydder, tilsetningsstoffer 

og emballasje til fiskeindustrien. 
Gode råvarer fortjener ABC-produkter.

Minne Industriområde 31
2092 Minnesund

Tlf +47 63966640
www.engebretsenas.no

• Krydder 
• Marinader
• Gourmet 
• Dressinger
• Kryddersmør 
• Oljer & eddik

Vi leverer trygg mat av god kvalitet

Engebretsen AS

Sjømat og landmat

FERDIGMAT AS • Holmen 6, 4842 ARENDAL

Tlf 37 01 51 66 • Epost: post@torungen.no • www.torungen.no
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Kystens ledende 

advokatfirma

Oslo | Bergen | Stavanger | Trondheim 

Tromsø  | Ålesund | Tønsberg

an
ne

t

fe
rs

k 
hv

itf
isk

OMSETNING AV ALLE TYPER HVITFISK

TELEFON:  70114545

MAIL: post@marinesales.no

Kvalitetsleverandør av hvitfisk, pelagisk og prisbelønnet fiskemat
www.rff.no • Tlf.: 74 39 24 90 • Fjordgata 9, 7900 Rørvik

Vis frem din bedrift i 
Bransjeregisteret 

På trykk i Norsk Sjømat og på hjemmesiden til Sjømatbedriftene, 

der du kobles videre til din hjemmeside.

Pris fra kr 6.000,- pr. år.

Dette inkluderer 6 utgaver av Norsk Sjømat 

og plass på nettsiden i ett år.

RREVOLUSJONERENDE PRODUKTER EVOLUSJONERENDE PRODUKTER 

FOR NÆRINGSMIDDELINDUSTRIENFOR NÆRINGSMIDDELINDUSTRIEN

www.hjoennevaag.com | Tlf.: 53 48 22 00 | firmapost@hjoennevaag.com
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Kvalitetsprodukt 

av laks og ørret

 

Tlf.:  73 83 77 50
 
www.isfjordnorway.no

Specializing in fresh airborne salmon
Aalesund - Norway
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EXELLENCE IN ATLANTIC SALMON

AND TROUT

www.platinaseafood.com

Grønnegt. 24 – 2317 Hamar
Butikk: tlf 62 54 08 40 • fax 62 54 08 49
Engros: tlf 62 55 30 40 • fax 62 55 30 09

post@knutstad-holen.no

Daglig innkomst av
fisk og skalldyr

Brygga – 3210 Sandefjord
Telefon: 33 48 30 40 – Telefax: 33 46 33 53

e-post: post@brodreneberggren.no
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hitramat.no

HVITFISK & SKALLDYR

7273 Norddyrøy • Tlf 72449888 • Fax 72447418
www.seashell.no • helge@seashell.no 

.
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Annonse i Bransjeregisteret 
Pris fra kr 6.000,- pr. år. Dette inkluderer 6 utgaver 

av Norsk Sjømat og plass på nettsiden i ett år.

• Slakting av laks, 
 ørret og torsk
• Slakting av stamfisk
• Innfrysing og 
 pakking
 

www.krakoy.no

Lokalisert på Kråkøy i Åfjord Kommune 



  

Avsender: 

Norske Sjømatbedrifters Landsforening

Postboks 639 Sentrum 

7406 Trondheim


